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Tisztelt Lakosság!

Az év vége közeledtével a
Pannonhalmi Hírek ez évi utolsó
számában szeretnék egy
visszatekintést tenni az elmúlt
esztendő eseményeire, és a
jövőbe tekintve beszámolni a
terveinkről.

Öröm, hogy rengeteg projekt
tudott megvalósulni, és szám-
talan esemény zajlott tele-
pülésünkön 2023-ban is.

Az idei év első jó híre volt, hogy
újabb pályázatunk kapott
pozitív elbírálást.
249.999.999 forintból újulhat
meg a Szent Márton Járóbeteg
Központ.
A pályázat kivitelezése épp az
elmúlt hetekben kezdődhetett
meg. Első ütemben a bejárat
korszerűsítése és napelemes
rendszer kialakítása kezdődik
meg, ezt követően pedig orvosi
eszközök beszerzésével folyta-
tódik a projekt. Új, korszerű
röntgen- és ultrahangos beren-
dezések, informatikai eszközök
beszerzésére kerül sor.

157.854.488 Ft összegű támoga-
tásból turisztikai fejlesztés
valósulhat meg Pannonhalmán,
melyre szintén idén nyertünk el
támogatást.

A végleges koncepció kidol-
gozása van folyamatban, mely-
nek lényege, hogy a turisták a
Gesztenyés horgot igénybe véve
közelítsék meg az Apátságot.
Szeretnénk ezt egy interaktív

tartalommal erősíteni (okos
szamár legendája), illetve terve-
inkben szerepel távolabb a
városközponttól (a vasútállo-
másnál) egy nagyobb kapa-
citású parkoló kialakítása.

Ahogyan már sokszor hallhatták
tőlem, az egyik legnehezebb
projekt az elmúlt időszakban
Pannonhalma életében a böl-
csőde helyzete volt, melyet
összefogással sikerült végül
megoldani.
Mára már állnak az épület falai,
a beruházás rekordidő alatt
készült el, így a tervek szerint
jövő év elején megnyitja kapuit
az intézmény.
Ezzel Pannonhalma újból nagy
előrelépést tett az oktatás
területén, melyre nagyon büsz-
kék vagyunk!
A nehézségek pedig újra csak
megerősítettek abban, hogy
soha nincs lehetetlen!
Itt szeretném megemlíteni,
hogy az iskola bővítése is napi-
renden van, melynek terveit
közösen az Apátsággal készít-
tettük el.

Az idei évben is nagy hangsúlyt
fektettünk a zöld projektekre,
melynek során többek között a
HybridCycle és a Széchenyi
István Egyetem közösen megva-
lósított fenntarthatósági pro-
jektjének adtunk helyszínt a
Főtéren.
Folytattuk ezen a téren az
együttműködéseket Alsószeli
testvértelepülésünkkel, és fo-
lyamatosan keressük a jövőben
is a közös pályázati lehető-
ségeket, melyek során korábban
már sikerült pl. közösségi ke-
mencét építeni, illetve fásítási és
növénytelepítési projektet is
lebonyolítani.
Van egy „nagy zöld projekt-
tervünk” is de ennek részleteiről
a későbbiekben fogom tájékoz-
tatni a lakosságot.

Városgazdálkodási csapatunk-
nak köszönhetően rengeteg új
facsemetét, virágokat és más
növényeket telepítettünk, me-
lyek településünk legkülönbö-
zőbb területeit szépítik.
Hálás köszönet újra és újra
azoknak a kollégáknak, akik
ezért dolgoznak egész éven át.
Egészen biztosan a jövő évben is
prioritást élvez majd ez a terü-
let!
A szakmaiságot megalapozva,
idén is részt vettünk a Virágos
Magyarországért verseny meg-
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mérettetésén, amelynek zsűri-
tagjai szakmai ajánlásokkal
segítenek bennünket évről évre.

Sikerült végre utat építenünk a
temető ravatalozó felőli oldalán,
és az Arany János utca egy
szakaszának járdája is meg-
újulhatott. Régi vágya teljesült
ezzel mindannyiunknak, és a
jövőben is minden lehetőséget
megragadunk, amelynek segít-
ségével újabb szakaszok építése
valósulhat majd meg lépésről
lépésre. Sajnos út- és járda-
építés/felújítás területén behatá-
roltak a pályázati lehetőségek, de
mindent megteszünk a folya-
matos fejlesztésekért.
Régen vártunk rá, de 2023
nyarának végén végre kivite-
lezhettünk egy három részből
álló gyalogátkelőhelyet saját
önkormányzati forrásból a
Mátyás király utca – Hunyadi utca
– Petőfi utca – Dózsa utca keresz-
teződésében. Sok jelzést kap-
tunk, hogy tegyük biztonságo-
sabbá a forgalmas keresz-
teződés közlekedését, védve a
gyalogosokat.

Itt szeretném bejelenteni, hogy
előkészítés alatt van az Engen
utca és Dózsa György utca ke-
reszteződésében is egy új
gyalogátkelőhely, védve ezáltal a
biztonságos gyalogos közleke-
dést és a kerékpárút átvezetését.
Szintén fontos közlekedésbiz-
tonsági szempont volt, hogy új
gyalogátkelő épüljön az új
bölcsődénél, amelyet már birtok-
ba is vehettek a gyalogosok.

Elkészült a hivatalunk, így ősz
elején visszaköltözhettünk a
Dózsa György utca 10. házszám
alá, ahol már modern környe-
zetben várjuk szeptembertől
ügyfeleinket.

Programok tekintetében na-
gyon gazdag és tartalmas kíná-
latot sikerült megvalósítanunk,
és a résztvevők számát tekintve
is nagyon elégedettek lehetünk,
hiszen minden eseményen nagy
volt az érdeklődés látogatószám
tekintetében.
Néhány jelentősebb ezek közül:
Folytatódott a Pannon esték
előadás-sorozat, az idei évben
Csányi Vilmos etológus pro-
fesszor és Lólé Attila volt a
vendégünk.
Az Évszakok Fesztivál keretein
belül 3 nagyrendezvényt (Majális,
Szent István-nap, Bornap)
sikerült lebonyolítanunk, az év

végén pedig természetesen a
Városi Karácsony is megren-
dezésre kerül.

Májusban egy nagyon sikeres,
nagyszabású gyereknapot szer-
veztünk, amely kiemelkedően jól
sikerült, így a többi eseménnyel
együtt jövőre újra megrendezzük
a legfiatalabbak örömére.

Nyolcadik éve működik a közös
alkotásért és tanulásért a Pan-
nonhalma Campus, ahol 1 hetes
kurzusok keretében különböző
szakterületekről érkező egyete-
mistákat látunk vendégül, akik
szakértő mentorok és egyetemi
oktatók segítségével, csapat-
munkában dolgoznak fel egy-
egy összetett feladatot.
A Campust idén nyáron is
megrendeztük Pannonhalmán,
melynek során egy apiterápiás
(méh-terápia) ház épülhetett.

Újra a mi Főterünk adhatott
otthont Magyarország leg-
rangosabb gasztronómiai ese-
ményének, az Art Pikniknek, ahol
rekordszámú látogató vett részt.
Voltak még szervezett tematikus
gyalogtúrák és családi teljesít-
ménytúra is, illetve a már
megszokott eseményeink: mint
vásárok, piacok, is megrende-
zésre kerültek évközben.

Itt szeretném megköszönni az
egyesületek egész éves munká-
ját, amelyeknek tagjai mind az
önkormányzat által szervezett
programokat segítik, mind pedig
önálló rendezvények megszerve-
zésével is színesítették a telepü-
lés programkínálatát!
A rendezvények kapcsán annak
idején örömmel számoltam be
róla, hogy pályázati forrásból
sikerült beszereznünk év elején
egy olyan konténerblokkot,
amelyben külön női és férfi
illemhelyek, illetve hideg- és me-
legvizes mosdók is helyet kaptak.
A rendezvényeink során ez ma
már nem csak kulturált meg-
jelenést és használatot tesz
lehetővé, de költségeket is
tudunk vele megtakarítani azzal,
hogy erre az eddig bérelt
szolgáltatásra már nem kell
költenünk.

Azt vallom, hogy a siker alapja az
együttműködés!
Idén tavasztól közös program-
kínálattal is készült a település és
az Apátság a hozzánk érkező
turistáknak, osztálykirándulók-
nak, látogatóknak.
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Gyereknap

Készül a parkoló a tanuszodánál
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Májusban fontos évfordulót
ünnepeltünk.
25 esztendeje volt ugyanis
annak, hogy a németországi
Engennel testvérvárosi kapcso-
latba léptünk. Ez alkalomból
közel 100 fő polgárunk utaz-
hatott el a Baden-Württemberg
tartományban lévő kisvárosba,
ahol a negyedszázados jubi-
leumhoz méltó nagyszerű
programokkal vártak bennün-
ket barátaink.

A művelődési házunk felújítása
nagy csúszásba esett, mely
sajnos sok kellemetlenséget
eredményezett a közösségi élet-
ben. Többek között az Idősek-
napi eseményünket is érintette
a helyzet, de hamarosan újra
minden a régi, megszokott
kerékvágásba kerül.
Köszönjük szépen minden érin-
tett türelmét!

Sajnos egy ilyen régi épület
felújításánál mindig számolni
kell váratlan helyzetekkel.
A tervezett felújítás, amely
alapvetően a belső terek bur-
kolatára, belső nyílászárók cse-
réjére és a hátsó terasz rend-
behozatalára irányult, rengeteg
problémát hozott a felszínre.
Fel kellett törni az egész épület
padlózatát, meg kellet szüntetni
a részbeni beázást, cserélni kell
a villamos hálózatot, korsze-
rűsíteni részben a fűtésrend-
szert, és ez csak néhány a
felmerült és nem tervezett
feladatokból.
Ezek megvalósítása mind-mind
késedelmet és további anyagi
ráfordítást igényelt, de hama-
rosan a végére érünk.
Maradnak még megoldásra váró
feladatok a művelődési házat
illetően, de a megvalósuló
felújítás is nagy előrelépés az in-
tézmény tekintetében.

A 2023-as évben két alkalommal
szerveztünk közmeghallgatást.
Köszönöm azoknak, akik részt
vettek ezeken, és építő jellegű
javaslatokkal, észrevételekkel
segítették testületünk munká-
ját!
A közmeghallgatások remek
alkalmat teremtenek arra, hogy
megismerjük a lakosság véle-
ményét is, ezért 2024-ben is
szívesen szervezünk majd ilye-
neket.

Így kerülhetett sor arra, hogy
lakossági javaslat után rövid
időn belül önkormányzatunk a

saját költségén szerzett be 2 db
közlekedési tükröt, melyek
biztonságosabbá teszik a Bajcsy
és Dózsa utcai, valamint a tűz-
oltószertárnál lévő „Y alakú” ke-
reszteződéseinket.
Minden ilyen és hasonló igényt
és észrevételt megvizsgálunk,
és amennyiben indokolt, úgy
megoldást keresünk a problé-
mára.
Jelenleg éppen a Radnóti és
Dózsa utca kereszteződésének
megoldása van folyamatban.

A tanuszodához kapcsolódóan
parkolók építése is megvalósult,
melynek kapcsán szintén a la-
kosság is többször megkereste
önkormányzatunkat, hogy ne
szabálytalanul parkoljanak a
tanuszodába, gyógyszertárba és
a Szent Márton Járóbeteg
Központba érkezők.
A problémát a kezdetektől
fogva mi is érzékeltük, így saját
forrásból valósítottuk meg a
kivitelezést: 21 darab parkoló-
hely került megépítésre.

Célunk a jövőben is ennek a
fejlődésnek a folytatása, mely-
hez nyitottsággal fogadjuk az
építő szándékú javaslatokat,
melyeket lehetőségeinkhez ké-
pest igyekszünk teljesíteni is!

Minden kollégámnak, minden
egyesületnek, polgárnak kö-
szönöm, akik hozzájárultak
ahhoz, hogy 2023-ban egy
sikeres évet teljesítsünk együtt.

Úgy gondolom, Pannonhalma a
legélhetőbb települések közé
küzdötte fel magát, melyért
Pannonhalma Város Önkor-
mányzatának képviselőtestü-
lete nagyon sokat dolgozott.
Mindannyian tudjuk, hogy
rengeteg még a teendő.

Biztosítom Önöket, hogy a jövő
évben is elhivatottan fogunk
dolgozni!

Az év végére mindenkinek
áldott, békés ünnepet, a jövőre
pedig sikeres új esztendőt
kívánok mindannyiuknak!

POLGÁRMESTERI BESZÁMOLÓ

Gyalogátkelő

Temető út

Megújult a hivatal

Tisztelettel:
Vas Gábor

polgármester

Testvérvárosi jubileum
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131/2023. (IX. 25.) számú Képviselő-testületi
határozat

Pannonhalma Város Önkormányzat képviselő-
testülete a Pannonhalma, Dr. Szombathelyi
Károly utca lakói kérelmével kapcsolatban úgy
határozott, hogy a mezőgazdasági gépekkel
történő behajtás lehetősége miatt nem támo-
gatja az útszakasz lakó-pihenő övezetté nyilvá-
nítását, de a lakók nyugalmának biztosítása
céljából elrendeli, hogy egy, a sebességlassítást
előíró 20 km/h tábla mellé egy másik, behajtani
tilos, kivéve célforgalom tábla is kerüljön kihe-
lyezésre.

134/2023. (IX. 25.) számú Képviselő-testületi
határozat

Pannonhalma Város Önkormányzat képviselő-
testülete úgy határozott a Pannonhalma Város
közvilágítás rekonstrukciójához kapcsolódó
közbeszerzési szakértői tevékenység ellátásával
kapcsolatban, hogy a közbeszerzési szakértői
feladatok tárgyú ajánlatkérésre érkezett ajánlatok
közül az MJ Kanizsa Consulting Kft. (8800
Nagykanizsa, Teleki út 34. I. em. 111., cégjegy-
zékszám: 20-09-071114, adószám: 23028801-2-20,
képviseli: Juhász Imre ügyvezető) br. 1.422.400,-
forint, (azaz bruttó egymillió-négyszázhuszon-
kettőezer-négyszáz forintos) ajánlatát fogadja el.
A képviselő-testület felhatalmazza a polgár-
mestert amegállapodás aláírására.

149/2023. (X. 30.) számú Képviselő-testületi
határozat

Pannonhalma Város Önkormányzat képviselő-
testülete úgy határozott, hogy a Pannonhalma,
Váralja 64. hrsz-ú partfal stabilizációja (ebr
593931) helyreállításához kapcsolódó VIS MAIOR
pályázat építőipari kivitelezési munkálatainak
ellátása tárgyában kiírt pályázatra beérkezett 3
ajánlat közül a legkedvezőbb ajánlatot adó
REMOROBOTIC Kft. (székhely: 2030 Érd,
Kéményseprő u. 1/A., adószám: 27970559-2-13,
képviseletre jogosult: dr. Réder Rudolf) ajánlatát
fogadja el, egyúttal felkéri Vas Gábor
polgármester urat a szükséges megállapodás
megkötésére.

150/2023. (X. 30.) számú Képviselő-testületi
határozat

Pannonhalma Város Önkormányzata képviselő-
testülete úgy határozott, hogy a TOP_PLUSZ-1.2.1-
21-GM1-2022-00068 azonosító számú, „Élhető
települések fejlesztése Pannonhalmán” című
pályázathoz kapcsolódó projekt keretében meg-
valósuló Dózsa György utca, gyalogos átkelőhely
közlekedésbiztonsági audit tárgyú ajánlatkérésre
beérkezett három ajánlat közül a Nyék Soft
Tervező Kft.-(székhely: 9023 Győr, Fehérvári u.
28/A., adószám: 13584874-2-08, képviseletre
jogosult: Nyitrai Zsolt) ajánlatát fogadja el,
egyúttal felkéri Vas Gábor polgármester urat a
szükséges megállapodás megkötésére.

151/2023. (X. 30.) számú Képviselő-testületi
határozat

Pannonhalma Város Önkormányzata képviselő-
testülete úgy határozott, hogy a TOP_PLUSZ-1.2.1-
21-GM1-2022-00068 azonosító számú, „Élhető
települések fejlesztése Pannonhalmán” című
pályázathoz kapcsolódó projekt keretében
megvalósuló Dózsa György utca, gyalogos
átkelőhely útépítési engedélyezési tervdoku-
mentáció elkészítése tárgyú ajánlatkérésre
beérkezett három ajánlat közül a Távlat-Terv Bt.
(székhely: 9012 Győr, Nagyrét u. 16., adószám:
22259751-1-08, képviseletre jogosult: Pintér Attila)
ajánlatát fogadja el, egyúttal felkéri Vas Gábor
polgármester urat a szükséges megállapodás
megkötésére.

152/2023. (X. 30.) számú Képviselő-testületi
határozat

Pannonhalma Város Önkormányzata képviselő-
testülete egyhangú 6 „igen” szavazattal úgy
határozott, hogy a Vidékfejlesztési Program
keretében meghirdetetett VP6-7.2.1.1-20
„Termelői piac kivitelezése” tárgyú közbeszerzési
eljárás megindítását határozza el.

A beruházás becsült értéke a Kbt. 28. § (2)
bekezdésének megfelelően tervezői tételes
költségvetés készítésével került meghatározásra.
A közbeszerzés becsült értéke:
nettó 136.714.168, - Ft
A Kbt. 76. § (2) bekezdés c) pontja alapján a
nyertes ajánlat kiválasztásának szempontja a
legjobb ár-érték arányt megjelenítő szempont-
rendszer.

A képviselő-testület tagjai nyilatkoznak arról,
hogy a közbeszerzési eljárás vonatkozásában
velük szemben a Kbt. 25. §-ban foglalt
összeférhetetlenségi okok nem állnak fenn.

A képviselő-testület felkéri az eljárásba bevont
szakértőt, hogy az eljárást az EKR rendszerben
indítsameg.

153/2023. (X. 30.) számú Képviselő-testületi
határozat

Pannonhalma Város Önkormányzata képviselő-
testülete úgy határozott, hogy a Vidékfejlesztési
Program keretében meghirdetetett VP6-7.2.1.1-20
„Helyi termékértékesítést szolgáló piacok
infrastrukturális- és eszköz fejlesztése” című
pályázathoz kapcsolódó projekt keretében
megvalósuló piac építéséhez kapcsolódó
műszaki ellenőrzési feladatok teljes körű
lefolytatása tárgyú ajánlatkérésre beérkezett
három ajánlat közül a PANNON-NET Kft.
(székhely: 9090 Pannonhalma, Szabadság tér 7. A
épület., adószám: 11819802-2-08, képviseletre
jogosult: Papp László Gábor) ajánlatát fogadja el,
egyúttal felkéri Vas Gábor polgármester urat a
szükséges megállapodás megkötésére.



154/2023. (X. 30.) számú Képviselő-testületi
határozat

Pannonhalma Város Önkormányzata képviselő-
testülete úgy határozott, hogy a Vidékfejlesztési
Program keretében meghirdetetett VP6-7.2.1.1-20
„Helyi termékértékesítést szolgáló piacok
infrastrukturális- és eszköz fejlesztése” című
pályázathoz kapcsolódó projekt keretében
megvalósuló piac építéséhez kapcsolódó
közbeszerzési eljárás teljes körű előkészítése és
lefolytatása tárgyú ajánlatkérésre beérkezett
három ajánlat közül a KG Procure Kft. (székhely:
9733 Horvátzsidány, Hideg u. 23., cégjegyzék-
szám: 18 09 112671, adószám: 25393105-2-18,
képviseletre jogosult: Krizmanich Gergely)
ajánlatát fogadja el, egyúttal felkéri Vas Gábor
polgármester urat a szükséges megállapodás
megkötésére.

155/2023. (X. 30.) számú Képviselő-testületi
határozat

Pannonhalma Város Önkormányzat képviselő-
testülete a Pannonhalma, Radnóti utca lakói
kérelmével kapcsolatban úgy határozott, hogy
mivel nem állnak fenn az utca zsákutcává
nyilvánításának feltételei, ezért nem támogatja
az útszakasz zsákutcává nyilvánítását, de a lakók
nyugalmának biztosítása céljából elrendeli, hogy
az utca mindkét végére egy-egy „behajtani tilos,

kivéve célforgalom” tábla kerüljön kihelyezésre.
Továbbá felajánlja a lakók részére a Radnóti
utcán áthaladó személygépjárművek sebes-
ségének lassítása céljából, hogy egy fekvőrendőr
is kerüljön elhelyezésre a Radnóti utca Dózsa
György utca felőli útszakaszára.

156/2023. (X. 30.) számú Képviselő-testületi
határozat

Pannonhalma Város Önkormányzat képviselő-
testülete egyhangú 6 igen szavazattal úgy
határozott, hogy hozzájárulását adja a
tulajdonában lévő Pannonhalmi Városfejlesztő
Nonprofit Kft-nek (székhely: 9090 Pannonhalma,
Árpád u. 2/A., képviseltre jogosult: Fleck Nikoletta
és Kovács Szabolcs ügyvezetők), hogy pályázatot
nyújtson be az Aktív Magyarországért program
keretében az „Élmény- és Szabadidősport
Program 2024” pályázatra.

A rendeletek és határozatok teljes
terjedelmükben megtalálhatók a
www.pannonhalma.hu városi honlapon

dr. Szabó György
jegyző

7
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27 ÉV ENGEN VÁROS ÉS EURÓPA SZOLGÁLATÁBAN

Johannes Moser, testvérvárosunk, Engen
polgármestere 27 év szolgálat után elköszönt
hivatalától

Johannes Moser 2020 szeptemberében kezdte
meg negyedik hivatali periódusát, amikor a
szavazatok 97,47 százalékával, 30 százalékos
választási részvétel mellett választották meg
ismét polgármesterré. (Erről annak idején hírt
adtunk a Pannonhalmi Hírekben is.)
Ő ezúttal is nagy elhivatottsággal állt a rá váró
feladatok elé, amelyeket a nyolcéves ciklusban
tervezett befejezni, ill. új projekteket meg-
valósítani.
Engen város polgárai nagy örömmel és
megnyugvással tekintettek az elkövetkező
időszakra, hiszen az ő személye garancia volt arra,
hogy városukat ezentúl is velük együtt fogja
tovább fejleszteni.
Mi pannonhalmiak is – akárcsak Engen másik két
testvérvárosának lakosai Trilport-ban és
Monegliában – örültünk Moser úr újra-
választásának, hiszen biztos kezekben tudtuk a
partnerkapcsolat jövőjét is. Számára mindig
fontos kérdés volt az európai nemzetek
összetartása, barátsága, együttműködése, amit a
testvérvárosi kapcsolatok intenzív ápolásával
aktívan és elkötelezetten támogatott.

Ez év februárjában érkezett azonban egy
mindenki számára meglepő hír Ulrich Scheller
partnerkapcsolat-felelős közvetítésével, hogy
testvérvárosunk szeretett és nagyra becsült
polgármestere egészségügyi okok miatt orvosi
javaslatra lemondott tisztségéről.

Erről akkor így nyilatkozott:
„Ez a döntés nagyon nehezemre esett, de át kell
rendeznem az életemet, lassítanom kell…
…Örülök azonban, hogy a 25 éves testvérvárosi
jubileumot még hivatalban lévő polgár-
mesterként ünnepelhetem sok pannonhalmi
barátunkkal. Azt kívánom, hogy az utódom
ugyancsak fontosnak tekintse és aktívan
támogassa a partnerkapcsolatot. A kapcsolatok
és a találkozások Pannonhalmával, Trilport-ral
és Monegliával mindig a legszebb feladatok
közé tartoztak.
Ezt szeretném követésre méltó területként
átadni.”



Július közepén az engeni képviselő-testület 1.
alpolgámestere, Bernhard Maier hivatalos
értesítést küldött Pannonhalmára, melyből az
alábbiakban idézünk:

November 17-én aztán egy valóban impozáns
rendezvény keretében Moser urat a végtelen
számú méltatás mellett az „Engen Város
Díszpolgára” címmel tüntette ki az engeni
képviselő-testület.

A több mint 400 meghívott vendég között Vas
Gábor polgármester úr is személyesen
köszöntötte őt Engen másik két testvérvárosának
polgármesterével együtt, s vettek búcsút kedves
kollégájuktól, a pannonhalmi díszpolgár
polgármestertől, Johannes Mosertől.

A Pannonhalmi Hírek hasábjain ezúton is hálásan
köszönjük Johannes Mosernek a partner-
kapcsolatért végzett értékes és jelentős
munkáját és az ebből fakadó őszinte és
maradandó barátságát.
A köszönet kedves feleségét, SonjaMosert is illeti,
aki elkísérte férjét már polgármesteri hivatásának
kezdetekor (1998-ban) Pannonhalmára, s azóta is
folyamatosan támogatta őt sokrétű munkájának
e területén is.

Szívből kívánjuk, hogy ezt a barátságot
megőrizzük, és hivatali tisztségviselés nélkül is
együttműködhessünk egy békés világban.
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Tisztelt Vas Gábor Polgármester Úr!

Örülök, hogy a képviselő-testület és a városi hivatal
nevében egy fontos rendezvényről értesíthetem. 2023.
11.17-én, pénteken 18:00 órakor kerül megrendezésre a
nagy tiszteletnek örvendő polgármesterünk,
Johannes Moser ünnepélyes búcsúztatója az Engeni
Városcsarnokban. Sikeres 27 éves hivatali szolgálata
után 2023. október 31-én vonul jól megérdemelten
nyugdíjba.
A polgármester búcsúztatója jelentőségteljes alkalom
városunk számára, hogy az ő rendkívüli teljesítményét
és elhivatottságát méltassuk. A rendezvény
kereteiben szeretnénk közösen visszatekinteni számos
vívmányára, és kifejezni neki köszönetünket.
A rendezvényt megelőzően egy külön írásos meghívót
küldünk az ünnepi esemény további részleteiről.

Bízunk benne, hogy ez a búcsúztató szívélyes és
impozáns rendezvény lesz, melyen közösen, méltó
módon meg tudjuk tisztelni polgármesterünket.
Örülünk, hogy Önt ezen a fontos rendezvényen
személyesen köszönthetjük.

Baráti üdvözlettel
BernhardMaier
első alpolgármester

Engen új
polgármestere,
Frank Harsch 2023.
december 1-jén
letette esküjét, és
megkezdte hivatali
tevékenységét az
engeni
Városházán.

„November 17-én Engenben vettem részt Johannes
Moser polgármester úr búcsúztatóján.

Testvérvárosunk polgármestere 27 év “szolgálat”
után, november 30-án adta át a városvezetői székét
utódjának, s nyugdíjba vonult.

Rengeteget tett Engen városért és az Engen-
Pannonhalma testvérvárosi kapcsolatért.

A nagyszabású ünnepi búcsúest utáni délelőttön
Trilport és Moneglia polgármestereivel közösen
testvérvárosi kapcsolatainkhoz fűződő gondo-
latainkat osztottuk meg egymással, és mindhárman
egyetértve arról beszéltünk, hogy a Moser úrral
folytatott közös munka hivatalosan befejeződik
ugyan, de a vele kötött BARÁTSÁG örökké megma-
rad!

Johannesnek boldog nyugdíjas éveket, Engen új
polgármesterének pedig sikeres munkát kívántam
minden pannonhalmi polgár nevében.”

Vas Gábor
polgármester

Szanati Erzsébet
partnerkapcsolat-felelős



2023. október 13-án 90. születésnapja alkalmából köszöntöttük jegyző
úrral Dörnyei Gizellát a főapátság szociális otthonában.

Gizella nővér 1960-ban költözött Pannonhalmára Budapestről azzal az
elhivatottsággal, hogy bencés nővér legyen.
Több plébánián is szolgálatot teljesített, többek között Tarjánpusztán is.
Sajnos mostanra mozgásában már korlátozott, de kitűnő szellemi
egészségnek örvend.
Igazán felemelő érzés volt vele a beszélgetés!

Vas Gábor

SZÜLETÉSNAPI KÖSZÖNTÉS

DÖRNYEI GIZELLA
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EGY ÉLET AZ EGÉSZSÉGÜGY SZOLGÁLATÁBAN

Szilágyi Kemál Lászlóné 1979-ben kezdte
egészségügyi pályafutását a győri kórház
urológiai osztályán ápolóként.

Munkájában mindig precíz és lelkiismeretes volt.
Számunkra Ő a csupa nagybetűs, vérbeli ÁPOLÓ,
aki erre született. Teherbírása és munkatempója
irigylésreméltó még amai napig is.
Az egészségügyben eltöltött hosszú, sok
évtizedes munkaviszony alatt kollégáival jó
kapcsolatot alakított ki. Vidám természete és
segítőkészsége miatt a betegek is szívesen
keresték akár más problémákkal is.

A pannonhalmi Szent Márton Járóbeteg
Központban töltött több mint 12 év asszisztensi
munka után a megérdemelt pihenését kezdi
2023 novemberétől, és reméljük, hogy vidám és
lendületes, mindig bizakodó természetét
megőrzi.

A megszerzett hatalmas szakmai tudására
mindenki büszke, melyet szívesen kamatoztatott
fiatalabb kollégák javára és nem utolsó sorban
betegei javára.

Mindenki Margójától 54 év egészségügyben
eltöltött idő után búcsúzunk.

Kovács Szabolcs
ügyvezető

Sebestyén Anett
vezetőasszisztens
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FERENC PÁPA ÜZENETE PANNONHALMÁRA

Üzenetet küldött Ferenc pápa
a szeptember 22-én a
Pannonhalmi Főapátságban
zajló „Keresd a békét, és járj
utána!” című, békéről szóló
nemzetközi ökumenikus kon-
ferencia résztvevőinek.
A Szentatya üzenetének ma-
gyar nyelvű fordítását teljes
egészében közöljük.

Őszentsége, kedves testvérem,
Bartholomaiosz, főtisztelendő
Cirill főapát úr, tiszteletre méltó
pannonhalmi szerzetesközös-
ség, kedves szimpóziumi részt-
vevők!

Kegyelem nektek, és békesség
attól, aki van, és aki volt, és aki
eljövendő! (Jel 1,4)

Kedves Testvéreim, Önök azért
gyűltek össze erre az öku-
menikus konferenciára, hogy az
ősi és tiszteletre méltó Pannon-
halmi Főapátság imádságos
légkörében elgondolkodjanak a
béke témáján, és elmélyítsék
annak sokrétű szempontjait.

Akkor teszik ezt, amikor a
globalizálódott emberiséget egy
darabokban zajló világháború
sebzi és fenyegeti, amely köz-
vetlen formában a föld megha-
tározott régióiban zajlik, ugyan-
akkor olyan következményekkel
jár, amelyektől kárt szenved
mindenkinek az élete, külö-
nösen is a legszegényebbeké.
Olyan helyen gyűltek össze,
amely különleges módon emlé-
keztet a pax benedictinára.

Amikor Szent VI. Pál pápa Szent
Benedeket Európa védőszent-
jévé nyilvánította, így nevezte őt:
„a béke hírnöke, az egység
építője, a civilizáció tanító-
mestere” (Pacis nuntius apostoli
levél, 1964. október 24.).
„Keresd a békét, és járj utána”
(Zsolt 34; Szent Benedek
Regulája, Prológus 17). Ezt a
zsoltárverset Szent Benedek
már Regulájának prológusában
szerzetesei lelkére köti.
Azoknak, akik állhatatosan kere-
sik a békét, szavukkal és tet-
teikkel a béke hírnökeivé kell
válniuk.

Szent Benedek Regulája nem
szentel önálló értekező szakaszt
a béke fogalmának, de kiváló
útmutatóként szolgálhat a béke
ügyének avatott és gyakorlati
előmozdításához.
A szent apát szerzeteseknek írta
szabályzatát, ám üzenete mesz-
sze túlmutat a monostorok
falain. Megmutatja, hogy Isten
kegyelmének erejében miként
lehetséges az emberi együttélés
– minden veszélyeztetettsége, a
viták és békétlenségek ellenére.
Szent Benedek józanul tekin-
tetbe veszi a közösség tagjainak
különbözőségét és egyenet-
lenségeit. Tisztában van nyelvi,
etnikai és kulturális meghatá-
rozottságuk összetettségével is,
amely egyszerre jelent gazdag-
ságot, és hordozza a konflik-
tusok lehetőségét.
Mindezek ellenére derűvel és
békével tekint a közösségre,

mert teljes meggyőződéssel
vallja minden ember egyenlő
méltóságát és egyenlő értékét.

A hospeseket, azaz az idegenből
érkező vendégeket is ebben a
szellemben kell befogadni (RB
53,1). „Tisztelj minden embert”
(RB 4,8) – ez a kolostori
közösség békéjének, csakúgy,
mint a személyközi, szociális és
nemzetközi kapcsolatoknak a
fundamentuma. „Egymást a
tiszteletadásban előzzék meg”
(RB 72,4) – ez egyszersmind azt
is jelenti, hogy a nehéz hely-
zetekben is képesek legyenek
megtenni az első lépést.

Szent Benedek békéről alkotott
felfogása egyáltalán nem utó-
pia, sokkal inkább olyan út,
amelyet Isten emberszeretete
már előkészített, s amelyen az
egyes embernek és a
közösségnek is lépésről lépésre
végig kell haladnia.

A békétlenség nem válhat
állandósult állapottá.
„Haragosoddal még napszállta
előtt békülj ki.” (RB 4,73)
Napszállta előtt – ez a késle-
kedést nem ismerő békevágy
mértékegysége.
Benedek persze a béke szín-
lelésétől is óv („Ne adj színlelt
békecsókot”, RB 4,25), az

Ferenc pápa üzenete Pannonhalmára
Az igazságosságban való béke keresése nem tűr semmi halasztást

Fotó: Vatican News

Fotó: Pannonhalmi Főapátság
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elhamarkodott és őszintétlen
békétől, ámde az igazságos-
ságban való béke keresése nem
tűr semmi halasztást; nem tűr
semmi késlekedést.

Ezért még egyszer megismét-
lem, amit ez év elején a
Szentszékhez akkreditált diplo-
máciai testületek tagjainak
mondtam:
„A béke megteremtése feltéte-
lezi az igazságosságra való
törekvést. […] Ezért nem
szövetségi blokkok kialakításá-
ról van szó, hanem annak meg-
teremtéséről, hogy mindenki
partner lehessen a párbeszéd-
ben.” (2023. január 9.)

Kedves Testvéreim, maradjunk
meg mi magunk is a béke útján!
Legyünk hírnökei és szolgái a
békének ott, ahol élünk és
dolgozunk! De mindenekelőtt:
imádkozzunk a békéért!

Jelen helyzetben az ukrajnai
háború drámai módon szólít fel
minket arra, hogy nyissuk meg
szemünket és szívünket azok
előtt a nemzetek előtt, amelyek
szenvednek a háború miatt;
emlékezetünkbe idézve a II.
Vatikáni Zsinat szavait: „Minden
olyan háborús cselekmény,
amely egész városoknak vagy
széles területeknek és lakos-
ságuknak különbségtétel nélkül
való elpusztítását eredményez-
heti, bűncselekmény Isten és
ember ellen egyaránt, amit
következetesen és habozás
nélkül el kell ítélni.” (Gaudium et
spes lelkipásztori konstitúció,
80)

Szent Benedek közbenjárásá-
ban bízva kérjük a Szent-
háromság egy Istent, hogy a
világ megszabaduljon a háború
ostorától, és hogy „valamennyi
földrész osztályrésze legyen az

igazság és a kenyér, a
szabadság és a béke”
(C. M. Martini: Imádság Európá-
ért).

Kívánom Önöknek, hogy konfe-
renciájuk bőséges gyümölcsöt
teremjen.
Kedves Testvéreim, ismételten
köszöntöm Önöket, megköszö-
nöm imádságukat, és szívből
küldöm Önökre áldásomat.

Kelt a Vatikánban, 2023.
augusztus 24-én

Ferenc

Forrás: Pannonhalmi Főapátság

INTERJÚ HORTOBÁGYI T. CIRILL FŐAPÁTTAL AZ
EGYETEMES PÁTRIÁRKA LÁTOGATÁSÁRŐL

„Jelet adni, tenni ott valamit,
ahol élünk”
Interjú Hortobágyi T. Cirill
főapáttal az egyetemes pátri-
árka látogatásáról

„Jelét szerettük volna adni, hogy
felekezeti különbségekre való
tekintet nélkül, a világbéke
érdekében, az emberiség nagy
kiengesztelődésének az érde-
kében lehet valamit tenni” –
nyilatkozta Hortobágyi T. Cirill
főapát az I. Bartholomaiosz
konstantinápolyi egyetemes
pátriárka részvételével zajló

pannonhalmi ökumenikus kon-
ferenciáról. A Magyar Kurír az
ortodox egyházfő magyar-
országi látogatásáról kérdezte
Cirill atyát. Az egyetemes
pátriárka a Pannonhalmi
Főapátság meghívására érke-
zett hazánkba 2023. szeptember
20-25. között.
(Forrás: Pannonhalmi Főapátság
honlapja)

A Magyar Kurír katolikus
hírportál 2023. szeptember 27-
én megjelent cikkét alább
teljes egészében közöljük:

Békétlenség, megosztottság,
háborús konfliktusok a szom-
szédunkban, szerte a világban.
A 800 éves pannonhalmi Szent
Márton-bazilikában ortodox pát-
riárka, katolikus bíboros, evan-
gélikus és református püspök
együtt imádkozott, tanította és
áldotta meg az ökumené jegyé-
ben összegyűlt résztvevőket.
Hortobágyi Cirill bencés fő-
apátot telefonon kérdeztük.

– Bartholomaiosz pátriárka
részvételével rendezték meg a
hagyományossá vált ökume-
nikus találkozót. Milyen célt
láttak maguk előtt?
– Pannonhalma harmadjára
rendezett ökumenikus konfe-
renciát. Mindhárom alkalommal
kialakult két fontos mozzanat. A
konferencia egyrészt tudomá-
nyos előadásokból, kerekasztal-
beszélgetésekből áll, de épp
olyan fontos része az imádság,
ami kíséri a folyamatot. Azt
szeretnénk, hogy ne csak
beszéljünk a választott témáról
– most a béke volt ez a téma,
valamint a szinodalitás az
egyházak hagyományában az
elmúlt évben –, hanem közösen
imádkozzunk is érte.
Különböző felekezetű emberek
közösen Isten elé állva, zsoltárok
éneklésével együtt szólnak
Istenhez. Közvetlen szomszé-
dunkban háború zajlik, és ez
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nem elszigetelt jelenség, látjuk,
mennyi békétlenség, megosz-
tottság van a világban, emberek
nem állnak szóba egymással,
különböző gondolkodású em-
berek egymásnak feszülnek.
Jelét szerettük volna adni, hogy
felekezeti különbségekre való
tekintet nélkül, a világbéke
érdekében, az emberiség nagy
kiengesztelődésének az érde-
kében lehet valamit tenni.
Ez volt az elsődleges cél. Jelet
adni, és ott, ahol mi élünk, tenni
valamit.

– Hogyan élte meg a
szerzetesközösségben, mit ta-
pasztalt a látogatás során?
– A közösség tagjait meg-
érintette a személyes találkozás
Bartholomaiosz konstantiná-
polyi egyetemes pátriárkával és
Kambanda ruandai bíborossal.
Mindkettőjük személyisége su-
gárzó, nagyon elkötelezett
emberek. Kambanda bíboros
családját gyakorlatilag kiirtot-
ták, a kilenctagú családból
ketten maradtak életben.
Ő maga annak köszönhette
életét, hogy éppen Olasz-
országban tanult, amikor a
vérengzések zajlottak. Ennek
ellenére a kiengesztelődésnek,
megbékélésnek szenteli az
életét, püspökként ezért próbál
sokat tenni a saját egyház-
megyéjében.
Bartholomaiosz pátriárkát nem
véletlenül nevezik „zöld pátri-
árkának”. Az egyházi vezetők
közül talán elsőként ő hívta fel a
figyelmet azokra a nagy tár-
sadalmi gondokra, melyek
hátterében természeti problé-
mák állnak, mint a globális
felmelegedés, a környezet-
szennyezés, a teremtett világ
épségének megbomlása.

Rendkívül fontosnak érzem,
hogy eljött közénk, és beszélt
ezekről a kérdésekről nekünk.

– Ferenc pápa üzenetben
kapcsolódott a konferenciá-
hoz.
– Megtisztelő számunkra, hogy
a Szentatya levelet szentelt a
találkozónak. Nem a vatikáni
államtitkár aláírásával ellátott,
bátorító, gratuláló sorokat kap-
tunk. Ferenc pápa levelében
tanítást küldött a békéről, Szent
Benedek Regulája alapján. Saját
kézjegyével látta el. Az egész
Egyházban kiemeltté teszi az
eseményt, hogy maga Ferenc
pápa irányítja rá a figyelmet.

– A tanácskozás folytatódott az
Együtt a közös otthonért című,
a Pázmány Péter Katolikus
Egyetem (PPKE) és a Nemzeti
Közszolgálati Egyetem (NKE)
által szervezett nemzetközi
teremtésvédelmi konferencián.

Mi a jelentősége ennek a
magas szinten folyt a tanács-
kozásnak?
– Bartholomaiosz pátriárka
megérkezésétől kezdve nagy
médiaérdeklődés kísérte az
eseményeket.
Kiemelt figyelmet kaptak a
konferenciák; több médium a
pátriárka teljes beszédét közzé-
tette. A konferencia gyümölcse
egy nyilatkozat, mely kifejezet-
ten a teremtésvédelemről szól,
ez sok helyütt megjelent,
hangsúlyt adott a témának.

– Még a friss élménnyel a
szívében hogyan értékeli a
találkozót?
– Közösen álltunk a 800 éves
bazilikánkban az Úristen elé.
Katolikus bíboros, egy evan-
gélikus püspök és egy refor-
mátus püspök együtt celeb-
ráltak egy olyan vesperást, ahol
jelen volt Bartholomaiosz egye-
temes pátriárka, aki szent-
beszédet mondott, áldást adott.
Számomra ennek fontos jel
értéke van.
Távlati tervünk, hogy a konfe-
rencián elhangzott előadásokat
ezúttal is megjelentetjük egy
kötetben.
Ebben nagyobb összefüggésbe
helyezzük a témánkat, impul-
zusokat kívánunk adni, hogy az
olvasók saját maguk elgon-
dolkodjanak, ők maguk mit
tudnak tenni.

Forrás: Magyar Kurír
Szerző: Trauttwein Éva

Fotó: Hirling Bálint, Merényi Zita
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EGYÜTT A KÖZÖS OTTHONÉRT
AZ ÖKUMENIKUS ÉS VALLÁSKÖZI TEREMTÉSVÉDELMI
KONFERENCIA NYILATKOZATA

Az alábbiakban olvasható a
2023. szeptember 25-én, Buda-
pesten megrendezett öku-
menikus és vallásközi terem-
tésvédelmi konferencián elfo-
gadott nyilatkozat:

Mi, az Együtt a közös otthonért
címmel Budapesten, a Pázmány
Péter Katolikus Egyetem Hit-
tudományi Kara, a Pázmány
Péter Katolikus Egyetem Terem-
tésvédelmi Kutatóintézete és a
Nemzeti Közszolgálati Egyetem
Eötvös József Kutatóközpont
Vallás és Társadalom Kutató-
intézete szervezésében megren-
dezett ökumenikus és vallásközi
teremtésvédelmi konferencia
résztvevői, római katolikus,
ortodox, protestáns egyházak-
hoz tartozó keresztények és a
szunnita muszlim vallás jelen
lévő képviselői a teremtő
Istenbe vetett hitünk és szent
írásaink tanítása alapján,
ösztönzést merítve
I. Bartholomaiosz konstantiná-
polyi egyetemes pátriárka és
Ferenc pápa prófétai útmu-
tatásából, valamint a pápa és
Ahmad et-Tajjeb, az Al-Azhar
nagyimámja 2019. február 4-én
Abu-Dzabiban aláírt közös
nyilatkozatából, egybehangzó
akarattal kinyilvánítjuk:
– A világot Isten bölcsességében
és jóságában teremtette. Ő a
„mennynek és földnek, minden
láthatónak és láthatatlannak” és
minden emberi lénynek terem-
tője.

– A világ egésze, s benne
minden teremtmény magán
viseli a teremtő Isten bölcses-
ségének és szeretetének nyo-
mait, létével és működésével
dicsőíti Istent. Az ember értel-

mes és szabad lényként kap-
csolódik be e kozmikus litur-
giába.
– Az ember hivatása, hogy
Istentől kapott ajándékként
hálával fogadja a teremtett
világot, a benne kisarjadt életet,
a saját és minden ember
létezését. Tiszteletet tanúsítson
a teremtmények iránt, s fel-
tétlen tisztelettel forduljon az
Istentől különleges személyi
méltósággal és felelősséggel
megajándékozott minden
egyes ember iránt.
– Isten meghatározta a te-
remtett világ értelmes rendjét,
célját és az ember rendel-
tetését. Az ember feladata, hogy
megismerje, gondozza és mű-
velje a rábízott természeti
világot, tiszteletben tartva a
teremtés fizikai és erkölcsi jó
rendjét, megőrizve a saját
benső, dinamikus egyensúllyal
rendelkező ökológiai rendszer
épségét.
– Az értelemmel és szabad-
sággal megajándékozott ember
súlyos erkölcsi felelősséggel
tartozik a teremtés rendjének
megóvásáért az eljövendő nem-
zedékek jólétének érdekében.
– A természeti környezet súlyos
rombolását és a környezettel

való felelőtlen bánásmódot
bűnnek kell tekinteni.
A teremtés jó rendjét sértik azok
a cselekedetek, amelyek állat-
és növényfajok kipusztulásához
vezetnek; a genetikai válto-
zatosság csökkenését idézik elő;
szennyezik a hidroszférát, a
litoszférát vagy az atmoszférát; a
természetes élőhelyek és a
hagyományos életformák pusz-
tulását okozzák.
– A teremtés Isten által
megalkotott jó rendjéhez tar-
tozik, hogy feltétlen tisztelet és
gondoskodás illeti meg az
embert fogantatásától termé-
szetes haláláig.
– A teremtés Isten által
megalkotott és az ember által
tiszteletben tartandó jó rend-
jéhez tartozik az ugyanazon
méltósággal megajándékozott
férfi és nő különbsége, kettőjük
életszövetsége a házasságban
és a belőle kisarjadó család
közössége.
– A teremtés jó rendjében a
népek, nemzetek, nemzetisé-
gek, kultúrák, nyelvek, bőr-
színek sokfélesége igazi értéket
jelent, mely arra rendelt, hogy
az emberiség egyetlen nagy
családjában a testvéri közös-
séget gazdagítsa.
– A teremtő Istenbe vetett hit
arra indít, hogy a másik
emberben testvért lássunk, akit
támogatnunk és szeretnünk
kell. Istenbe vetett hitünk arra
szólít fel, hogy ápoljuk ezt az
emberi testvériséget, óvjuk a
teremtést és az egész világot, és
támogassunk minden embert,
különösen a leginkább rászo-
rulókat és a legszegényebbeket.
– A teremtő Isten az emberiség
egész családjának adta aján-
dékba és gondozásra a
természeti világot. Bolygónk
közös örökségünk, amelynek
gyümölcsei minden ember javát
kell hogy szolgálják. A népek,
különösen a fejlett államok
vezetőit különleges felelősség
terheli, hogy a föld természeti
kincseinek felhasználása igaz-
ságos legyen, ne kevesek
mérhetetlen profitszerzését, ha-
nem mindenki, különösen a
szegények javát szolgálja.
– A teremtő Isten akarata az
igazságosságon alapuló béke.
Mindent meg kell tenni az
emberi életet és a természeti
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Írjon nekünk! Ha véleménye van a várost érintő eseményekről,
történésekről, ha szeretnémegosztani élményeit, küldje el írását, fényképeit a
pannonhalmihirek2021@gmail.com vagy a
szanati.erzsebet@hotmail.com címre, de személyesen is leadhatja a
polgármesteri hivatalban.

környezetet pusztító háborúk
megelőzéséért, a háborúk mi-
előbbi befejezéséért, a hábo-
rúkhoz vezető környezeti (víz,
élelmiszer stb.) válságok okai-
nak felszámolásáért és egy
igazságosabb világrend kialakí-
tásáért.
Hiszünk abban, hogy mi, val-
lásos emberek, a teremtő
Istenbe vetett hitünk és e hitből
fakadó ethoszunk erejében,
egybehangzó akarattal elkötele-
ződve s minden jószándékú

emberrel együttműködve sokat
tudunk tenni a teremtett világ
megóvásáért, hogy a Föld
valóban közös otthonunk le-
gyen.

Forrás: Magyar Kurir, Pázmány Péter
Katolikus Egyetem

Fotó: Merényi Zita (Magyar Kurír)
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Három nap, 5 műszak, 40 fő önkéntes kiváló
csapatmunkája és áldozatos szolgálata, szám-
talan vásárló adakozásra megnyílt szíve –
mindezek eredményeként rekordmennyiségű,
több mint 2 tonna összegyűjtött tartós
élelmiszer, a leginkább rászorulók részére.

Talán így foglalható össze leegyszerűsítve a
Pannonhalmi Karitász november 17-18-19-i
élelmiszergyűjtése.

Idén immáron 7. alkalommal valósítottuk meg az
Élelmiszerbank által szervezett karácsonyi
áruházi tartós élelmiszergyűjtést. A kezdetekkor
is szép eredményeket értünk el, majd a
pandémia, a háború és infláció – az ársapkás
alapélelmiszerek néhány egységre maximalizált
vásárolható mennyiséggel – éreztette hatását, az
idei gyűjtésünk viszont rekordmennyiségűnek
tekinthető!

Nagyszerű élmény volt ismét megtapasztalni az
adakozásra megnyílt, érzékeny szívek jó példáját
és az összefogás erejét. Reményteljes látni azt is,
ahogy a fiatal családok a kisgyermekeiket az
adakozásra nevelik – őket biztatták, hogy hozzák
a standhoz az élelmiszeradományukat, amelyet
majd szerényebb körülmények között élő
családok, gyermekek kapnak meg.

Lőrincz J. Pál atya az Apátság részéről évről évre a
szállításban, logisztikában, az anyagmozgatásban
főszerepet vállal.

Hortobágyi Arnold atya, a 4plébánia plébánosa
(Lázi, Veszprémvarsány, Ravazd, Bakonypéterd)
idén ismét részt vett a gyűjtésben kis csapatával,
diákjaival.
A vásárlókat megszólítva, személyes bemu-
tatkozásával, tájékoztatásával nagymértékben
hozzájárult a pénteki műszak eredményéhez.
Jelenlétével mondhatni evangelizált is.

Binzberger Ákos, pannonhalmi plébános és
hitoktató atya a helyi általános iskola 8. osztályos,
bérmálásra készülő diákjait is bevonta a segítő
szolgálatba.
Biztatva a diákokat arra, hogy a kereszténység
nemcsak elmélet, hanem a szeretet tettei is
hozzátartoznak.
A diákok nagyon hamar, bátran belerázódtak a
feladatba, ügyesek voltak!
Középiskolás diákok is részt vettek a gyűjtésben,
ezzel IKSZ (Iskolai közösségi szolgálat) órákat is
teljesíve. Volt köztük olyan is, aki tavaly a
bérmálásra felkészülés részeként is segített már.

A Gyümölcsoltó Boldogasszony Karitász csoport
tagjai a standnál lévő szolgálat állandó,
megbízható oszlopos hátterét adják.
A csoportvezető Horváthné Marikával az élen
rendszeresen helytállnak nemcsak a gyűjtések
alkalmával, hanem legyen szó bármilyen más
Karitász vagy plébániai eseményről.

Láziból Wéberné Klárira és Strausz Erzsire is évről
évre számíthatunk.

A kisbuszos szállításban Pál atya mellett Szita
Bánk osb testvér és Arnold atya is részt vett.
Köszönet az Apátság biztosította szállítási
háttértámogatásért is!

Zsebedics Zsolt az önkéntesek szállításában idén
szombaton és vasárnap is vállalt fuvart.

Lendvay Balázs és fia, Bonifác is bekapcsolódtak
a gyűjtésbe, önkéntesek szállítását is vállalták,
valamint az anyagmozgatásban is segédkeztek.
Bonifác a Győri Karitász Aldi áruházban való
gyűjtésében is részt vett.

A Családsegítő Intézmény adott helyet a gyűjtött
élelmiszerek raktározásához. Az ő szakmai
ajánlásukkal és közreműködésükkel valósul meg
a gyűjtött élelmiszerek kiosztása még karácsony
előtt a helyi és környékbeli rászoruló családok
részére.

PANNONHALMI KARITASZ - KARÁCSONYI ÉLELMISZERGYŰJTÉS
METRO GYŐR 2023
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Hálás köszönet jár a résztvevőknek és minden
önkéntesnek, akik bármi módon hozzájárultak
ahhoz, hogy adománygyűjtésünk idén is
megvalósulhatott a jó cél érdekében történt
közösségi összefogással.

A gyűjtésben részt vettek – a Metroban
önkéntes szolgálatot teljesítettek:

A Gyümölcsoltó Boldogasszony Karitász Csoport
önkéntesei:

Botló Sándorné Kriszti
Horváth JózsefnéMarika, csoportvezető
Jáger Ágnes
Majer Józsefné Viki
Németh Endréné Erika
Németh Istvánné Gizike
Pálfi Jenőné Éva
Steczina Imréné Bori
Sulmann Istvánné Erzsike
Szabó Gyöngyi
Szendi IstvánnéMarika

Önkéntes segítők Pannonhalmáról:

Lendvay Balázs és fia, Lendvay Bonifác
Lengyel Tamásné Ildikó, intézményvezető, PTKT
Családsegítő és Gyermekjóléti Központ
Takácsné Balogh Marianna
Vastag Endre
Várhelyiné Fehér Márta

Önkéntes segítők Láziból:

Hortobágyi Arnold OSB atya
Horváthné Volf Mónika
Nyáriné Nagy Anita és lánya, Nyári Sarolta
Piltmann Dóra
Wéber Árpádné Klárika és Strausz Erzsi

Önkéntes segítő Tarjánpusztáról:

Kálmán Józsefné Lívia

Önkéntes diáksegítők – a pannonhalmi Szent
Benedek Iskola 8. évfolyamából:

Csizmazia Sára
Gayer Máté
Kincses-Pardavi Kristóf
Koller Csenge
Koller Szabolcs
Kovács Gábor Leon
Vasi Fodor Bence

Önkéntes középiskolás diákok, akik IKSZ órákat is
teljesítettek részvételükkel:

Karácsony Liza
Karikás Dominik
Kiss Vivien
Takács Larina

Az önkéntes segítők - a fuvarozásában sofőrként
részt vállaltak, szállítottak:

Hortobágyi Arnold OSB atya
Hunyady István
Lendvay Balázs
Lőrincz J. Pál OSB atya, Karitász igazgató
Szabó Gyöngyi
Szita Bánk OSB
Vastag Endre
Zsebedics Zsolt

Pannonhalmi Karitász
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Kedves Testvérek!

„Legyetek éberek”, figyelmeztet az
evangélium.
A visszatérő házigazda képe áll
előttünk. Azé a gazdáé, aki sok
mindent rábízott szolgáira,
s amikor majd visszatér – ki tudja,
mikor? – ébren, készenlétben
akarja találni őket.

Mennyi minden reánk bízatott! Ki tudná mindazt
fölsorolni, amiért felelősek vagyunk?
Reánk bízatott a mai nap, a tehetségem, társaim,
szüleim, gyermekeink, közösségem, ahová
tartozom, az egész teremtett világ, és bennemég
az egyház is…
Legyetek éberek! Ébren lenni annyit jelent, mint
figyelni: kapcsolatban lenni a környező világgal.
Annyit jelent, mint érzékenynek lenni jelekre,
finom érintésekre, figyelmeztetésekre.

Mindannyiunktól ezt az éberséget kéri Ferenc
pápa is, amikor szinodális útra vezeti az egy-
házat. Hiszen a pápa legfőbb törekvése, hogy
korunkban hitelesebben éljük meg az evan-
géliumot, és ezáltal ízt adó só, eligazodást jelentő
világosság és az életet erjesztő kovász tudjunk
lenni társaink számára, mindazok számára, akiket
Isten ránk bízott, akikért felelősek vagyunk.

Ahhoz, hogy Krisztus tanítását hitelesen élhessük
meg, azaz az ő akaratát a gyakorlatba át tudjuk
ültetni, előbb meg kell hallani a hangját.
Tudnunk kell, hogy mit mond a Lélek az
Egyháznak. Ez a meghallás pedig ma is
ugyanúgy zajlik, mint az első tanítványok
idejében volt.

Jézus tanítványait magával vitte egy útra. A
tizenkettővel bejárta Galileát, majd Jeruzsálembe
tartott, ahogy haladtak vele az úton, látták
csodáit, hallották tanítását, töprengtek rajta,
kérdezték Jézust, és megbeszélték egymással is,
amit tőle hallottak. Közben elmélyült a hitük,
mellette felismerték küldetésüket, és elköte-
leződtek az Isten országának szolgálatában.
Miután pedig az Úr a mennybe ment, a
Szentlélek továbbra is kísérte a tanítványokat a
Krisztussal megkezdett úton. Így tudtak választ
találni a felmerült kérdésekre, így oldottak meg
újabb és újabb, az élet hozta helyzeteket,
váratlanul támadt problémákat.

Jézus ma is, az egyházat, benne mind-
annyiunkat, kész magával vinni egy útra, amelyen
a Szentlélek irányít! Mi is ezen a vele megtett
úton érthetjük meg küldetésünket. A hit
megerősödésére a mi életünkben is egyedül a
Krisztushoz fűződő személyes kapcsolat elmé-
lyülése nyit lehetőséget.

A mi egyházközségeink is egy közös útra léptek a
Szentlélek vezetésével, amikor elkezdtük Ferenc
pápa biztatására a szinodális útkeresést. A tavaly
áprilisi pannonhalmi kétnapos színódusi talál-
kozót megelőző, több mint 100 csoportbeszél-
getés a plébániáinkon felölelte a legfontosabb
témákat, és kijelölte azt az irányt, ami alapján a

lelkipásztorok készítik a területi apátság lelki-
pásztori tervét.
A lelkipásztori terv, a szinódusi útkeresés, a mai
evangélium kívánta éber figyelem mind-mind
egyaránt arra való, hogy meghalljuk és jobban
megértsük Isten akaratát.
Az igazi célja az, hogy alakítsa az életünket,
formálja a kapcsolatunkat társainkkal, növelje az
elköteleződésünket és a felőségvállalásunkat a
világért, embertársainkért!
Azaz részt vegyünk a nagy missziós parancs
megvalósításában, és hirdessük az evangéliumot
minden teremtménynek!

Jézus tanításának a hátterében egy csodálatos
vízió húzódik!

Egy új világ álma, egy új életmód utáni vágy, amit
így fogalmazhatnánk meg tömören:
Megváltott emberi élet, Isten országa itt a földön.

Milyen országról álmodik Jézus itt a földön?
Olyanról, amelyik szembefordul kora, a hanyatló
antik világ önpusztító, embertelen társadalma
minden hazugságával és megtévesztő álnoksá-
gával!

Milyen életstílust hirdet meg Jézus itt a földön?
Olyant, ahol különböző, de a hitben mégis
egymáshoz kapcsolódó emberek együttmű-
ködnek és nem rivalizálnak egymással;
megosztják egymással javaikat, és nem ön-
maguknak akarnak felhalmozni mindent,
elmerülve a fogyasztás káprázatába; miközben
észre sem veszik, hogy más, a legalapvetőbb
dologban szükséget szenvednek.

Olyan életstílusról álmodik Jézus, ahol emberek
szolgálni akarják egymást, nem uralkodni
egymáson; békességben akarnak élni és nem
ellenségeskedni egymással; testvéri kapcsolatba
akarnak kerülni másokkal, és nem a tömeg
anonim felelőtlen tagjaiként élni.

Olyan életstílust hirdetett meg Jézus, ahol
emberek felelősséggel viseltetnek Isten minden
teremténye, az egész világ iránt, és nem hagyják
pusztulni azt.

Kedves Testvérek!

A mai világ globális természeti és társadalmi
problémái, mint a teremtett világ ökológiai
válsága, valamint az újabb világháborúval
fenyegető háborús konfliktusok kihívást jelen-
tenek minden keresztény számra, a mi szá-
munkra is. Az az irány amerre most a világ megy,
nem az Isten országába vezet! Nem Jézus vízióját
akarjamegvalósítani.

Ebben a helyzetben még inkább szükségünk van
egymás erősítésre, arra, hogy együtt hallgassunk
Isten Szentlelkére, együtt legyünk éberek, együtt
fedezzük fel, hogy mit kell tennünk!

Arra kérlek Benneteket, kedves Testvérek, hogy
folytassátok egyházközségeitekben azokat az

CIRILL FŐAPÁT ÁDVENTRE ÍRT KÖRLEVELE
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Ünnepi Programok

December 10. Ádvent 2. vasárnapja

16:00:
A GYERTYALÁNG KISEGYÜTTES

karácsonyváró jótékonysági dicsőítő koncertje
a templomban.

A koncert után sok szeretettel várunk mindenkit sütizésre,meleg teára és kötetlen beszélgetésre
a Boldogasszony Házba!

December 17. Ádvent 3. vasárnapja

8:00-12:00:
KALÁSZ KÉZMŰVES-VÁSÁR a Boldogasszony Házban

9:30: diákmise a templomban,
utánamindenkit szeretettel hívunk az immár hagyományos

ADVENTI MELEGEDŐBE a templomkertbe!
Kötetlen együttlét vadpörkölttel, forralt borral, rumos teával és házi süteményekkel;melynek

bevételét közösségi programok eszközigény beszerzésére fordítjuk.

December 24.

Karácsonyi matiné a Boldogasszony Házban.
9:00-12:00: filmvetítéssel várjuk a gyerekeket, hogy a szülők könnyebben tudjanak készülődni.

Bővebb információ: figyeldmajd a honlapon
a hirdetéseket!

Karácsonyi miserend:

December 24. vasárnap:
15:30: Pásztorjáték (KALÁSZ)
16:00: Jézuskaváró szentmise

24:00: Éjféli szentmise

December 25. Karácsony:
Vasárnapi miserend: 8:00; 9:30; 18:00

December 26. Karácsony másnapja
8:00; 18:00

December 31. vasárnap:
Vasárnapi miserend: 8:00; 9:30; 18:00

Hálaadás a 18 órás szentmisén

Jan. 1. hétfő:
Újév,miserend: 8:00; 18:00

Honlap: plebania.bences.hu
Facebook: Gyümölcsoltó Boldogasszony Plébánia

GYÜMÖLCSOLTÓ BOLDOGASSZONY PLÉBÁNIA

útkereső megbeszéléseket, amelyeket, már az
elmúlt évben megkezdtünk!

Legyen inspiráció számunkra a nemrég Rómában
befejezett püspöki szinódus sok-sok témája és
záró dokumentuma! Imádságos együttlétben
hallgassátok meg erről egymást, és lelki-
pásztoraitokkal, a képviselőtestületek tagjaival
együtt ismerjétek fel, hogy hol kell ébernek lenni,
hogy hol tudtok Ti tenni valamit Isten országa
építésén!

A Gazda el fog jönni!
Ki tudja mikor? Nem tudjuk. De nem is az a
lényeg, hogy ismerjük a „napot és az órát”,
hanem hogy készenlétben találjon minket már
ma és életünk minden napján!

Ámen!

Áldott adventi napokat kívánok mind-annyiótok-
nak!

Cirill főapát
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Szeptember 30-án került megrendezésre
templomunkban és a Boldogasszony Házban a
MÉCS nyugat-dunántúli régió lelki napja, ahol az
idén Böjte Csaba ferences atya, Csaba testvér volt
a vendégünk, az ő tanítását hallgathattuk.

A régiós MÉCS lelki napoknak hagyománya van,
de az utóbbi négy évben a pandémia és
utóhatásai miatt nem sikerült ilyet szervezni.
Korábbi vendégeink között volt Varga László atya,
Gál Péter atya, Németh Gábor atya, Mészáros
Domonkos atya és egyházközségünk mostani
lelkipásztora, Ákos atya. Ez a mostani és a tervek
szerint a következő alkalmak is nyitva lesznek a
plébánia hívei számára is.

Csaba testvér neve mindannyiunk számára
ismert, összefonódott Dévával, ahol az első
árvákat a szárnyai alá vette. Ma a Szent Ferenc
alapítvány több mint 2500 árva és nehézsorsú
gyermeket nevel a közel harminc bentlakós
otthonban.

Egy dolog észrevenni, meglátni, hogy mit kell
tenni; egy másik: bátornak lenni és az eke
szarvára tenni a kezünket; és a harmadik:
kitartani, hűségesnek lenni, megküzdeni a
nehézségekkel. Ez a három lépcsőből álló
folyamat nem működött volna, nem működne
ma sem a Jóistenbe vetett bizalom, a Jóisten
segítsége nélkül.

Azt kértük Csaba testvértől, aki mindezt sok
türelemmel, szeretettel, a Szentlélek erejével
végigvitte, kiimádkozta, hogy tanítson ben-
nünket is látni, bátornak, türelmesnek lenni
családjainkban, közösségeinkben.

Csaba testvér a családok, de főként a házaspárok
megerősítését helyezte a tanítások közép-
pontjába. Kiemelte, hogy Isten ajándéknak,
áldásnak szánt bennünket egymás számára. A
házastársi szeretetről többek között a követ-
kezőket mondta:

„Fiatal papként Dézsen voltam, és egy idős bácsihoz
hívtak. Haldoklott, és hát ugye ilyenkor meggyóntatjuk, és
én mindig megkérdezem, hogyha volna valami
elintéznivalója ebben a világban, bízza rám. Most már
legyengült, nem képes rá, de próbálom én maga helyett
kivasalni azt a ráncot. Szinte érzem most is – rákban
szenvedett a bácsi –, megfogta a kezemet, és azt mondta:
ha lenne annyi erőm, akkor elmennék arra a helyre, ahol
megismertem a feleségemet, és megcsókolnám a földet. A
bácsi nemsokára meghalt, eltemettem, és körülbelül eltelt
egy jó hónap, és meglátogattam az özvegyasszonyt. Olyan
szép volt, elém tett egy levelet, amit férje a halála előtt pár
nappal írt neki. Aztán felrakta a román postára, ugye az
nem kapkodja el a dolgokat, hát hogy mondjam, temetés
után meg is érkezett a levél. Kibontotta, és egy gyönyörű
szerelmes levél volt az. Mondtam a néninek, hogy
nyugodtan rakja majd a párnája alá a koporsóba. Kérje
meg, rakják oda, és ha Szent Péter valamit kérdez, hogy:
leányom, hogy s mint történt ezen a földön, akkor csak
nyugodtan vegye elő ezt a levelet, és mutassa meg. Hogy is
mondjam, akiről ötven év házasság után ilyen szépeket tud
írni egy ember, azt beengedik a Mennyek országába.”

A tanítás folytatása, többi része megtekinthető a
plébánia FB-oldalán: Pannonhalmi Gyümölcsoltó
Boldogasszony Plébánia/videók

VENDÉGÜNK VOLT BÖJTE CSABA

SimonG
Fotók: Simon Péter

A nap fényét emelték a Varga Kata-Lina
színművésznő által tolmácsolt szerelmes versek
és a Tiboldi Ákossal kiegészült Gyertyaláng
együttes dicsőítő zenéje a közös ebéd és a
gyerekvigyázás mellett, amit ezúton is
mindenkinek köszönünk.
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hirdetési díjak
1/1 oldal: 10.000 Ft, 1/2 oldal: 6.000 Ft, 1/4 oldal: 4.000 Ft
Hirdetését elküldheti a pannonhalmihirek2021@gmail.com címre vagy
személyesen is leadhatja a polgármesteri hivatalban (Dózsa György utca 10.)

AKKOR
ALJEGYZŐKÉNT A POLGÁRMESTERI HIVATALBAN

AKKOR ÉS MOST

A Pannonhalmi Hírek szerkesztőit büsz-
keséggel tölti el, hogy a lap immár húsz éve
része a város életének. Tájékoztatja a
lakosságot az aktuális önkormányzati és
intézményi hírekről, és beszámol a fontosabb
eseményeiről, programjairól.

Az évfordulón belelapoztunk a 20 évvel
ezelőtti lapszámokba, s úgy döntöttünk,
hogy felelevenítünk két régi cikket. De
nemcsak felelevenítünk, hanem életre is
keltünk. Így az alábbiakban két beszélgetést
olvashatnak Szabó György jegyző úrral. Az
első 20 évvel ezelőtt készült, a második a
napokban.

Emellett jeles pedagógusainkra is emlé-
kezünk. Akkor - 20 évvel ezelőtt - Pásztori
Ernő és felesége kapott gyémánt-, ill.
aranydiplomát. Erről olvashatnak a második
blokkban. Velük nincs módunk már riportot
készíteni, így egy másféle, idén aktuális
kitüntetésről tudósítunk: „Bencés Oktatásért
Kitüntetést” kapott Erdélyiné Maár Anna.
Idézzük améltatásokat a kitüntetésből,majd
a kitüntetett meghatározó élményeit
olvashatjuk a múltból, s legfontosabb
gondolatait, melyekről érezzük, nyomatékos
üzenetek a jövő számára.

20 ÉVES A PANNONHALMI HÍREK

Pannonhalmi Hírek 2003 ősz
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Amikor e néhány sor megírására felkértek, meglepődve olvastam az egykor tőlem származó írást, nem mintha
nem tudnék az évek múlásáról, csak egyszerűen nem szoktam velük foglalkozni.

Az ember annak rendje szerint teszi a dolgát, mert szerencsére van bőven mit intéznie, s nem is figyeli, mily
hamar elröppent e két évtized, s ha megkérdik, mivel telt húsz évem a hivatalban aljegyzőként, később
jegyzőként, zavarban vagyok mit is feleljek erre, s hogyan is emlékezzen vissza néhány sorban erre a várossal és a
hivatallal közösen megélt időszakra.

Ha mindennapi elfoglaltságaimat kellene felsorolnom, egyszerű lenne a dolgom, hisz feladataim rendre az
alábbiak:

- előterjesztések, határozati, rendeleti javaslatok készítése a képviselő-testület ülésére, illetve azok végrehajtása,

- a polgármesteri hivatal hatósági munkájának vezetése,

- a jegyző hatáskörébe tartozó birtokvédelmi ügyek intézése,

- a jegyző határkörébe tartozó társasházi panaszbejelentések intézése,

- a jegyző hatáskörébe tartozó fakivágási kérelmek intézése,

- a polgármesteri hivatalhoz érkező panaszok, bejelentések intézése (tűzrakási tilalom megszegése, állattartás
szabályainak megszegése, parlagfüves, gazos ingatlanok tulajdonosainak felszólítása, illegális hulladéklerakás
megszüntetése stb.),

- nemzetiségi önkormányzati referensi teendők ellátása: kapcsolattartás a nemzetiségi önkormányzattal,
testületi üléseik előkészítése, testületi üléseiken való részvétel, jegyzőkönyveik, határozataik elkészítése,

- katasztrófavédelmi referensi teendők intézése,

- yettel kapcsolattartói teendők intézése,

- részvétel a parlamenti, önkormányzati, európai parlamenti választások lebonyolításában,

-kapcsolattartás az önkormányzati intézmények, egyesületek vezetőivel.

Nyilván e témakörök kiragadott példák, s lehetne őket folytatni még hosszasan, s úgy gondolom, nem is illő
ilyesmivel fárasztani az olvasók szemeit, arra mindenesetre rávilágítanak, hogy az ügyeket el kell intézni, s aki e
feladatokkal foglalkozik nem más, mint az intéző.

Természetesen tudom, hogy ha a jogalkotó egy új feladat, hatáskör ellátására hirtelenjében nem tud jobb szervet
kijelölni, azt az önkormányzat jegyzőjének utalja, hadd rágódjék rajta, úgysincs más dolga, ezért szerénytelenül
meg kell állapítanom, hogy kevés olyan mozzanata van az ember életpályájának, ahol a jegyző, a hivatal,
feladatot nem kapna.

Másrészt úgy gondolom, hogy a jegyzőt egyrészt azért rendelték az önkormányzatokhoz, hogy a törvényesség őre
legyen, ügyeljen a jogszabályok betartására.

Természetesen azért is helyezték oda, hogy legjobb tudása szerint segítse az önkormányzat korlátozott időre
megválasztott mindenkori képviselő-testületének munkáját, hogy azok, akik vállalkoztak erre a közfeladatra,
nyugodt körülmények között végezhessék munkájukat.

Különös figyelemmel azért is tették oda, hogy amennyire ideje engedi, segítse az ugyancsak korlátozott időre
megválasztott mindenkori polgármester munkáját, akinek bizony egy ciklus alatt meglehetősen rövid idő áll

20 év után

Tisztelt Pannonhalmiak!

MOST
20 ÉV A POLGÁRMESTERI HIVATALBAN
LEVÉL EGY JEGYZŐ MINDENNAPJAIBÓL
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rendelkezésére, hogy a költségvetés és az esetleges pályázati támogatások hátterével megvalósítsa terveit.

Nem utolsó sorban a jegyző feladata az, hogy a hozzá és hivatalához forduló lakosság ügyes bajos dolgait,
hivatali, hatósági ügyeit a jogszabályok adta lehetőségek között, részrehajlás nélkül, emberséggel, segítő
szándékkal elintézze, megoldja.

Szerencsémre még él bennem az a szinte naivnak mondható érzés, hogy reggel, a hivatal felé haladva, az
autóban, azon a 25-30 perces úton átgondolom a legfontosabb napi teendőket, amit aznap mindenképpen el
kellene intézni.

Sajnos az élet arra tanított, hogy ritka az a nap, hogy mindez meg is valósuljon, mert amint elindul a nap, a
legszebb terveket is felülírja a mindennapok tűzoltói munkája, a mindig mindennél sürgősebben és azonnal
megoldandó feladatok, események sora.

Érkezik egy személy, egy telefon, egy e-mail, s hirtelen minden más egyéb a háttérbe szorul, s a reggeli ábrándok
egy szempillantás alatt szertefoszlanak, s egy korábban nem is sejtett ügy válik a nap fő eseményévé.

Az intéző igyekszik minden, egymással semmiféle összefüggésben nem álló üggyel foglalkozni, mindenkivel
higgadtan beszélni, mindenkit türelmesen meghallgatni, sokaknak bölcs tanácsot adni, jószándékkal segíteni, és
ha valaki elsőre nem érti, ugyanazt kissé más szempontból megközelítve újra elmondani, s örömét lelni abban,
hogy talán sikerült érthetővé tenni mondandóját.

20 év után a felgyorsult technikai fejlődés, az internet világában az ügyfelek már mindent tudnak, tudhatnak,
kiváltképp, ha a jogaikról van szó, ezért az intézőnek is haladnia kell a korral, hogy felkészült legyen minden
eshetőségre számítva, figyelembe véve azt a jogszabályi összevisszaságot, kaotikumot, ami arra inti, hogy a
tegnap még ismertnek vélt jogszabály szövegét a napi alkalmazás során ajánlatos újra elolvasni, mert nem
kizárt, hogy azt tegnap este, vagy éppen ma reggel módosította a jogalkotó.

E teendők mellett örömmel tölt el, hogy intézőségem alatt többek között jelen lehettem egy fejlődésnek induló
város első két évtizedében: a város kulcsának átadásakor, a Járóbeteg Központ átadásakor, a Járási Hivatal és a
Kormányablak átadásakor, a Főtér átadásakor, az Engen utca átadásakor, a Porta átadásakor, az 1. a 2-3-4. és
5. zebra átadásakor, az új Polgármesteri Hivatal átadásakor, testvérvárosi szerződéseink aláírásakor, a város
díszpolgárainak köszöntésekor.

A Pannonhalmi Polgármesteri Hivatal munkájának szervezésével, irányításával kapcsolatban célom az, hogy a
lakosság által ismert munkatársak a lakosság megelégedésére, a jogszerűség betartásával tudásuk legjavát adva
lássák el feladatukat.

Kosztolányi Dezső gondolata szerint, ha már nem tudunk egymásnak segíteni, legalább legyünk udvariasak.

Bízom benne, hogy én és munkatársaim a lakosság és az önkormányzat szolgálatában eddig is tudtunk és a
jövőben is tudunk majd segíteni, s ha másképpen nem, de legalább udvariasan megmutatjuk az adott probléma
megoldásához vezető utat.

Végül ezúton szeretnék köszönetet mondani Majer Józsefné jegyzőnek, dr. Török Péter jegyzőnek, Kovács
Szabolcs jegyzőnek, Pánczél Benedek polgármesternek, Schaub György alpolgármesternek, Bagó Ferenc
polgármesternek, Vas Gábor polgármesternek, a Pannonhalmi Önkormányzat volt és jelenlegi képviselőinek,
valamint nem utolsó sorban a Pannonhalmi Polgármesteri Hivatal egykori és jelenlegi dolgozóinak, hogy az
elmúlt húsz évben segítették intézői munkámat.

Mint az elmúlt évtizedben elhunyt óriás termetű, nápolyi születésű bölcs óta tudjuk: „Az életben két dolog
számít, a békesség és a nyugalom.”

E jegyben köszönöm meg a Pannonhalmi Hírek minden olvasójának, hogy elolvasták soraimat, és kívánom, hogy
ne csak karácsonykor, de karácsony előtt és karácsony után is éljenek békességben és nyugalomban.

Pannonhalma, 2023. november 16.

Tisztelettel:
dr. Szabó György

jegyző
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AKKOR
GYÉMÁNT ÉS ARANYDIPLOMA

„Bencés Oktatásért Kitüntetést” kapott
ErdélyinéMaár Anna

„A Pannonhalmi Főapátság „Bencés Oktatásért
Kitüntetést” alapított azon tanárai részére, akik
a Főapátság oktató-nevelő célkitűzéseinek
megvalósításában jelentős mértékben, kima-
gasló szinten részt vesznek, felfedezik és
továbbadják a bencés szellemiségű nevelés
értékeit.”

A kitüntetést a pannonhalmi Szent Benedek
Általános Iskola nevelőtestületének felter-
jesztésére 2023-ban Erdélyiné Maár Anna
tanítónak adományozta Hortobágyi T. Cirill
főapát. Az elismerés ünnepélyes átadására 2023.
június 11-én került sor a bazilikában tartott
szentmisét követően.

„A nevelőtestület meghatározó tagja. lelki-
ismeretes, gondos munkája, elhivatottsága
példaértékű. Nagy érték a tehetséggon-
dozásban való tevékenysége. A diákság és a
szülők körében egyaránt nagy tisztelet övezi,
generációk nőttek fel a keze alatt.
A Szent Márton zarándoklat szervezője, az iskola
és a település hívő közössége között személye
fontos kapocs, a keresztény értékek hiteles
közvetítője.”

Ami nélkül nem tudtam volna tanítani, az a lelki
tartás, mely számomra a hivatáshoz és a
helyhez való kötődést jelenti.

Pályám 1985-ben kezdődött a pannonhalmi
általános iskola körzetéhez tartozó ravazdi
iskolában. Majd gyermekeim születése után
Pannonhalmán folytattam tanítói munkámat.
1993. óta folyamatosan osztályfőnöki tisztet is
betöltök. Első osztályban szeretettel fogadom az
apró csemetéket, és kísérem őket az alsós
évfolyamokon.

Itt, ezen a helyen.

Szívügyem a sport, a testnevelés. Gyermekként
az Újtelepről a Tóthegybe, a nagyszülői
gyümölcsösbe mentem a hét több napján is.
Gyalogoltam a Csákhegyen át, vagy a szüleimmel
utaztam kerékpáron.
A mai Cseidervölgy bejáratánál, a nagy szederfák
alatt játszottunk, futkároztunk a testvéreimmel, a
szomszéd gyerekekkel. Sokat labdáztunk,
tollasoztunk. Szedresnek hívtuk ezt a helyet.
Védettséget élveztünk.
Nagyon szép gyermekkor adta az alapját
életpályámnak, amelyet a munka szeretete és az
emberek tisztelete jellemez. Folyamatosan
éreztem a család figyelmét, szeretetét. Gyakran
rádöbbenek, hogy a gyökereim mennyire
meghatározzák életemet. A kerti munka közben
a fülembe csengenek nagymamám szavai.

Itt, ezen a helyen.

Pályaválasztásom során csalódás ért.
Óvónő szerettem volna lenni, de elutasítottak
helyhiány miatt.

MOST
BENCÉS OKTATÁSÉRT KITÜNTETÉS

Pannonhalmi Hírek 2003 ősz



A győri Bercsényibe kerültem testnevelés
tagozatú gimnáziumba, hisz sportolni mindig
szerettem. A kedvencem az atlétika volt, Dóczi
Gyuri bácsi ajándékozta nekem e sportág
szeretetét. Ám az iskolában kajakedzésekre nyílt
lehetőségem. Az élet azonban nem engedte
sokáig, hogy hiányt érezzek. Edzőim felismerték
pedagógiai érzékemet, s javaslatukra a szak-

osztály megbízott azzal, hogy nyaranta a reggeli
és a délutáni edzés között ott maradjak, s a
táborozó gyerekre vigyázzak.
Óriási megtiszteltetés volt ez a Magyar Kajak-
Kenu Szövetség akkori elnökétől, Vén Lajos tanár
úrtól! Nagy létszámú csoportok voltak, sokszor
harminc gyereket terelgettünk.

A hivatásomat fontosnak éreztem egész
életemben. Mert ezt a munkát csak
elhivatottan lehet végezni.

1982-ben érettségiztem. Bennem addigra már
megfogalmazódott, hogy tanító szeretnék lenni.
A matematikatanárom azonban az újonnan
alakuló zalaegerszegi számviteli főiskolára
szeretett volna küldeni. A döntésben édesapám
segített: „Kisleányom, tanítónőre minden
településen szükség van!”

Értékelnünk kell, amink van. Amivel el tudunk
indulni.

A férjemmel 1985-ben kötöttünk házasságot, s
két gyermekünk született, Zsófia és Máté. Még
tartott a GYES, amikor 1992 decemberében
hívtak, hogy nagy szükség van napközis tanítóra,
menjek! Mentem. S a következő évben osztályt

kaptam. Osztályfőnök vagyok
30 éve.

A hivatásomat szolgálatnak
tekintem.
Nemmindig könnyű.
Bizony, vannak megpróbál-
tatások.

Amikor a körülmények úgy
alakultak, fejlesztőpedagógiai
képzést végeztem, majd szak-
vizsgát is tettem. Munka mel-
lett, a saját kamasz gyerme-
keim nevelése mellett. Igye-
keztem nemcsak jól tanítani,
hanem igényesnek is lenni. Az
igényességre, a szépségre
Vargáné Tomozi Vali nénitől
kaptam példát. Hosszú évekig
dolgoztunk együtt párhuzamos
osztályokban. Nem egymás
mellett, hanem együtt, támo-
gatva egymást.

A személyes példamutatás
hangsúlyos számomra a min-
dennapokban.

Adom tovább, amit kaptam. Jó
érzéssel tölt el, hogy több
kolléga igényli azt, hogy
megosszam több évtizedes
tapasztalatomat, elméleti és
gyakorlati tudásomat. Szemlé-
letem, mely szerint nem az
anyagi miliőre kell fókuszálni,
hanem az emberi ajándékokra:
a gyermekek örömére, a gyer-
mekek hálájára.

Itt, ezen a helyen.

Hisz itt nőttem fel, Pannonhalmán. Itt töltöttem
gyermekkoromat. Itt él az egész családom.
A rokonaim, a testvéreim, a gyermekeim, az
unokáim.
Itt nyugszanak mindörökre a halottaim.
Itt kapok kegyelmet a Jóistentől minden nap,
hogy a gyermekek szemébe nézzek. Örömmel.

KMK
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IFJÚ MŰVÉSZEK VÁROSUNKBAN

Két fantasztikus eredményről szeretnék hírt adni, amelyet az elmúlt hetekben
városunk diákjai értek el.

Selezen Yanina

a pannonhalmi Szent Benedek
Általános Iskola 8. osztályos ta-
nulója. Képzőművészeti mun-
káival, grafitrajzával és agyag-
mintázásával jeleskedett.
A Győri Tánc- és Képző-
művészeti Iskola, Szakgimná-
zium és Kollégium rendezé-
sében 2023. november 17-én
zajlott a RA-FE-MI elnevezésű
művészeti verseny.

Yanina mindkét megadott
kategóriában – rajz és mintázás
– második helyezést érdemelt
ki.
Yanina a háború sújtotta
Ukrajnából érkezett hozzánk
2022 tavaszán édesanyjával és
húgával együtt. Húga is a
pannonhalmi Szent Benedek
Általános Iskolába jár, 6.
osztályos tanuló. Édesanyja
szakácsnő, az apátság kony-
háján dolgozik.
Yanina a nehéz körülmények
ellenére szorgalmasan törek-
szik, szenvedélyesen rajzol.

Szorgalma és tehetsége
melegszívűséggel és kedves-
séggel párosul.

Szívből gratulálunk és további
sok sikert kívánunk a lá-
nyoknak! Köszönjük mind a
szakmai, mind a lelki támo-
gatást, szurkolást, amit a
pedagógusok, a barátok, az
ismerősök a háttérben
biztosítottak nekik!

Kiss Virág

a II. Hubay Jenő Nemzetközi
Hegedűversenyen arany foko-
zatott kapott. Virág a Győri Tánc-
és Képzőművészeti Iskola,
Szakgimnázium és Kollégium 5.
osztályába jár, és emellett a
Richter János Zeneművészeti
Szakgimnázium, Általános Iskola
3. osztályos hegedű szakos
tanulója.
A versenyt Budapesten ren-
dezték 2023. november 17-19.
között, ahol szóló darabokon
kívül Kokas Katalin hegedű-
művésznővel játszott két Bartók
duót. Felkészítő tanára Baranyai
István volt.
Virág szüleitől örökölte a zene
szeretetét és a tehetséget.
Édesapja Kiss Zsolt orgona-
művész, édesanyja Kiss-Szabó
Viktória zongoraművész.
Mindketten a Bencés Gim-
názium tanárai. Virág az
iskolában balett szakra jár, ám 7
éves kora óta hegedül, s egyre
inkább erre helyezi a hangsúlyt.
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Október első hetében hosszú
évek óta az Országos Könyvtári
Napok rendezvényeire hívjuk az
érdeklődőket. Az idei évben
jócskán kacifántosan alakult a
program.
Szabad azt hinni néha, hogy
semmi sem sikerül… Hogy
bebizonyosodjék: minden ösz-
szejön… Minden, ami fontos.
Persze egyedül nemmegy…
A könyvtár közössége ismét
bizonyított. Gazdag programot
éltünk meg.
A Nemzeti Kulturális Alap
pályázata biztosította, hogy
jeles előadók jelenhessenek
meg a Magyar Permakultúra
Egyesülettől. Dr. Borsos Béla
humánökológus a permakul-
túra szemléletének kialakulásá-
ról beszélt. Azokról a vizs-
gálatokról, melyek az elmúlt
évtizedekben rámutattak, hogy
a föld felhasználása, a Föld
kihasználását előtérbe helyező
gazdaság és gazdagság egy-
értelmű pusztítást visz végbe
bolygónk felszínén, de mé-
lyebben és magasabban is. Sőt
mára egyértelmű, hogy az élő
bolygó bármely életközös-
ségének problémája, bomlása
kihatással van az emberi életre.

A permakultúra a „fenntartható
kultúra”, amikor az ember
belesimul a természet rendjébe.
Különleges filozófia, lenyűgöző
életszemlélet – s ha sikerül
megélni, megvalósítani, akkor
egy fantasztikus életmód.
Kertművelési módszerét a
„lusta” kertész kertjének vagy

természetes kertészkedésnek is
hívják. Bár magamnak így
fogalmaztam meg a lényegét:
alkalmazkodó kertészkedés:
amikor nem én alkalmazom a
növényt, a tájat, a talajt, s annak
életközösségeit, hanem én
alkalmazkodom a növényhez, a
tájhoz, a talajhoz és annak
életközösségeihez. Amikor nem
azon van a hangsúly, hogy
mindenáron haszonra tegyek
szert, hanem azon, hogy
harmóniát hozzak létre magam
és környezetem között.
Elfogadjam azt, ami van, és
annyit, amennyi van.

S máris igyekszem számot és
személyt váltani, hisz az
életszemlétet másik fő eleme:
együtt, közösségben cselekedni.
Adni a másiknak és kapni a
másiktól. Élelmet termelni és
egyben élhető környezetet
létrehozni.

Az egyesület honlapjáról idézek:

„A klímaváltozás, a társadalmi
egyenlőtlenségek és a gondos-
kodás válsága egymással szo-
rosan összefonódó jelenségek.
Ahhoz hogy valódi változást
érhessünk el, jelen korunk
ökológiai, társadalmi, gazdasági
és kulturális válságát össze-
függésében kell értelmeznünk
és kezelnünk.

Célunk, hogy a permakultúra
etikai alapelveihez (a Föld
védelme, az ember védelme, a
javak igazságos elosztása)

illeszkedő, összetett megol-
dásokat keressünk, és azokat
felhangosítva elérhetővé tegyük
a társadalom szélesebb köré-
ben.
KUTATÁS
ISMERETTERJESZTÉS
ÉLELEM-ÖNRENDELKEZÉS;
MÉLTÁNYOSSÁG
https://permakultura.hu/

Az előadások után a rovarszálló
megnyitása következett: igazi
ünnepélyesség járta át az
udvart. Nemes gesztusok,
hegedűjáték, versek, köszöntő.
Izgatottság, taps,mosoly.
Igaz ugyan, hogy a szalag-
átvágást megelőzően már egy
jól öltözött fekete bogárka
kipróbálta, s a maga számára
otthonossá tette az egyik
„szobát”, de ezt nem rótta fel
neki senki. A használatba vétel
immár legalizálódott.

Városi környezetben néhány fa
és a körülöttük lévő füves
terület korunkban már meg-
kívánja magának az ilyen kis
építmények létesítését, tehát
önmagában is indokolt az
elhelyezése. Ugyanakkor egy
könyvtár tudásbázis, vagyis
lényeges az ismeretterjesztő
szándék. Buzdítom e helyütt is
az érdeklődőket, hogy nyitva
tartási időben bátran jöjjenek,
nézzék meg, tanulmányozzák!
A témát több könyv is érinti, és
dr. Vásárhelyi Tamás zoológus
egy kiadványa is rendelkezésre
áll a könyvtárban.
A meghirdetett program szerint
a kemencét reggel beizzítottuk,
s ízletes bio-zöldségek kerültek
az asztalra.

KÖNYVTÁRI HÍREK
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A könyvbörzére felállított aszta-
lok mind megteltek, sőt az
előrelátók saját asztalkával
érkeztek. Sok megunt kötet
talált új gazdára!

Köszönet az elvi, a tárgyi és
tevékenységbéli támogatásért:
Sipák Norbert önkormányzati
képviselő úrnak
Felber Péter környezetvédelmi
szakembernek, a Pannonhalmi
Tájvédelmi Körzet területfel-
ügyelőjének;
Gérecz Imre atyának, a
Pannonhalmi Egyházmegye
teremtésvédelmi referensének;
Paréj Judit agrármérnöknek;
Németh Anitának (Angyalkert);
Nagyné Ildinek (Ildi kamrája);
Valamint:
Anyukáknak – és főleg egynek,
de nagyon! – akik segítettek a

kemencefűtésben és a zöld-
ségek elkészítésében;
Apukáknak – és főleg egynek,
de nagyon! – akik a rovarszálló
építésében részt vettek.

Továbbá:
Kiss Virágnak a hegedűszólóért;
Virág Dalmának a pókos versért;
Petőfi Sándornak - Nagy Bandó

András megidéző költeményén
keresztül jómagam előadá-
sában – a Szeptember végén-
ért.

Hisz apropó! Petőfi 200 emlékév
van idén: rövid, ám annál
hitelesebb és őszintébb meg-
emlékezés Petőfi Sándor
születésének 200. évfordulójá-
ról.

S még mindig köszönet:
A számos jó szóért, a biztató
hívásokért, a virágcsokorért, a
méhecskés kitűzőért, a dióért,
az almáért, a könyvcipekedé-
sért, a pakolásért…

Egymásért.
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ROVARSZÁLLÓ

Rovarszálló a Pannonhalmi
Városi Könyvtár udvarán

Megnyitás: 2023. október 7.

Miért fontos ez a szálló az álla-
toknak?

Azért, hogy szállást nyújtson
azoknak a rovaroknak, akikre a
kertnek is szüksége van, hogy itt
táplálékot találjanak és szapo-
rodhassanak.
• Otthon: Általánosan el-
mondható, hogy az emberi
tevékenység folyamatosan szo-
rítja vissza a rovarok élettereit. A
rovarirtó szerek, a háborítatlan
növénytömeg hiánya és a
közlekedésből származó por és
gázok ellehetetlenítenek szá-
mos hasznos rovart. A rovar-
szálló olyan rovaroknak adhat
otthont, amelyek nagyon ritkák,
vagy éppen gyakoriak, de más
élőlényeknek táplálékul szolgál-
nak, azért érdemes őket védeni.
• Ideiglenes szállás: Né-
mely rovar számára a szálló csak
átmeneti otthon, csak az
időjárás viszontagságai vagy a

fény elől húzódnak be.
• Téli szállás: A rovarok,
különösen a katicák és a
pillangók, „téli álom” idejüket
szívesen töltik a rovarszállóban.
• Fészek: A rovarszállóban
kialakított üregek fészek épí-
tésére is kiválóak. A rovarok az
adott üreget kibélelik homok-
kal, agyaggal vagy mohával, és
így rakják le tojásaikat.
• Étel: A korhadó növényi
részekkel táplálkozó rovarok
számára a rovarszálló táplálékot
is jelent.

Miért fontos ez nekünk, embe-
reknek?

• Ha szállást nyújtunk a
rovarok számára, inkább a
rovarszállót fogják választani a
lakásban való megtelepedés he-
lyett.
• A nagy beépítettség, de
még a kertek gondozása
(vadnövényekkel benőtt terüle-
tek helyett gyep) is azzal jár,
hogy a rovarok elvesztik
természetes élőhelyeiket, ezt
pótolhatja a rovarszálló.
• A szépen kialakított
rovarszálló a kertnek dísze is le-
het.
• A rovarszálló lehetőséget
ad az állatok tanulmányozására,
mivel itt nagy számban és
változatos összetételben jelen-
nek meg.
Rovarlakótelepünk elnevezései
lehetnének még: rovartanya,
bogárhotel, bogártanya, bogár-
lak, darázsgarázs, méhecske-
hotel, lepkeház. A beszédes
elnevezésekben szereplő állato-

kon kívül szállóvendégként vár-
juk a katicabogarat, a fátyolkát,
a futrinkákat, a fürkészdarazsat,
a pókokat, a pinceászkát, a
zengőlegyet, a szentjános-
bogarat, a százlábút, esetleg a
szúnyogot, a szitakötőt, sőt még
az imádkozó sáskát is!
Előfordulhat, hogy egy kertben
lakó süni vagy gyík is befészkeli
magát a földszintre.

Forrás: Soproni Múzeum

Kocsis-Maár Kinga
könyvtárvezető
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Vajon kell-e gyengíteni a humanista
szenvedélyt?

Településünk szülötte, Dallos Sándor nemrég
megjelent könyvéről

Dallos Sándor 1901. október 31-én született
Győrszentmártonban (a mai Pannonhalmán).
Baumgarten- és József Attila-díjas magyar
újságíró, író és forgatókönyvíró.
Iskoláit Komáromban és Győrben végezte.
Dolgozott a Magyarság, az Új Magyarság, a
Napkelet folyóirat, a Hírlap, a Magyar Nemzet és a
Hunnia Filmgyár munkatársaként is.
Legjelentősebb és leghíresebb műve Munkácsy
Mihály kétkötetes életrajzi regénye A nap
szerelmese és az Aranyecset. Számos
forgatókönyvet is írt, nevéhez fűződik többek
között a Szabó Pál regényéből készült Talpalatnyi
föld, s a Semmelweis című film is.
„A harmincas évek elején indult író regényeiben
és elbeszéléseiben a társadalom perifériájára
szorult alakok világát igyekezett felidézni, néhol
naturális eszközökkel, de majdnem mindig
humanista szenvedéllyel, pátosszal (amelyet csak
műveinek retorikus stílusa gyengített bizonyos
mértékben)” – olvasható A magyar irodalom
története című kiadványban Dallosról.

Forrás: https://szigetkozikonyv.hu/#puski

A korábbi években népszerűvé vált, számos
szigetközi témát feldolgozó könyv, mesekönyv
mellett Gecsei Ádám idén, 2023-ban kötetbe
szedte és megjelentette Dallos Sándor egy
riportfüzérét Püski regénye – egy árva magyar
falu küzködése a cseh határ mentén címmel.
1934-es cikksorozat egypár fotográfia, egypár
valóság Püskiről, a Szigetközről, a korabeli
Magyarországról. „Csak arra kérem az olvasót, ne
gondolja, hogy fantáziálok” – írja Dallos.

Forrás: https://szigetkozikonyv.hu/#puski

Nem, nem gondoltam. Jogos ugyan a kérés - ha
más műveire gondolok, vagy ha a hidegen
kongó és zord tartalom úgy felkavar, hogy
átmegyek a lakás egy másik sarkába -, de
tényleg nem gondoltam. És tudja miért, tisztelt
író úr? Mert ezt olvasom a 39. oldalon:
„Állunk szemben egymással, s nézzük egymás
szemét állhatatosan. Olyan a nézésünk, mintha
már esztendők óta ismernénk egymást.
Megfogom a vállát.”
Engem is áthat a tekintet, érzem az érintést.
Pedig ennek közel száz éve. Mondhatnánk ósdi,
20. századi emberi cselekvés. Ma kevéssé divat.
Sőt, kihívó vagy akár sértő lehet. Ám… emberi…
humán… Gyengítsük tovább az emberit? Hisz így
is elég gyenge… Kiütközik a szenvedély? Hisz
anélkül nincs élet… Értem én, hogy a stílusról ír
az irodalomkritikus. Viszont ma, 2023-ban
stílusban sem látom a túlzást. Számtalan
láthatatlan átlójú, felületes simítású irodalom és
technokrata szövésű vagy épp élű szöveg-
halmazok áradatában selymes egyensúlyt hoz
ez a szöveg mindennapi olvasmányaink közé.
A retorikát is értem.

Mégsem fájlalom. Lehet, hogy fricska, ám
vállalom. Éljen az ember! Éljen az ember!
KMK

A művet elolvasván számos gondolat, kérdés
bukkant felszínre bennem. Remeg bennem a
gondolat, a válaszokat csak sejtem, vagy tán
másképp sejtem...
Így elhívtam Gecsei Ádámot, válaszoljon nekem:
Miért épp most adta ki a kötetet? Miben aktuális
a mű 2023-ban? Hogy bukkant az anyagra? Miért
ezeket az írásokat választotta? Mennyire ismerte
emunka előtt Dallos Sándort és munkásságát, és
hogy rajzolódik ki előtte alakja most, a munka
végeztével?

Kedves győrszentmártoni és pannonhalmi
lakosok!

„A nap szerelmeseinek” – ez olvasható
ajánlásként az első lapon. Ki nem átall, vagy épp
kinek nem esik jól télen szerelmet emlegetni?
Napot emlegetni?
A kiadóval ezért tél közepén találkozunk. A
pontos időpontról a városi könyvtárban vagy
pannonhalma.nanlib.hu oldalon tájékozódhat-
nak!

Találkozzunk mind többen pannonhalmiak,
győrszentmártoniak, akik – gyökereink jogán -
kicsit is érezzük, vagy néha-néha érezzük, hogy
szerelmesek vagyunk a napba!
További információ: A könyvet a könyvtárból ki
lehet kölcsönözni, illetve online vagy általában
Piroska néni vásárában meg lehet venni.

Kocsis-Maár Kinga
könyvtárvezető

TELEPÜLÉSÜNK SZÜLÖTTE
DALLOS SÁNDOR

Forrás: https://szigetkozikonyv.hu/#puski
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Mindannyian mások vagyunk!

Közös program a Baba-mama klubbal
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Pedagógiai Szakszolgála-
tunk az elmúlt évek
hagyományaihoz híven
október hónapban közös
programot rendezett a
Ráczné Domonkos Szilvia
és Viszló Franciska által
vezetett pannonhalmi
Baba-mama klubbal. Bár
betegségek miatt az előző
évekhez képest keveseb-
ben jöttek el, de így is
nagyon jó hangulatban telt
a foglalkozás.

A kicsik boldogan próbál-
hatták ki a fejlesztő esz-
közöket, a szülők pedig
feltehették kérdéseiket
gyermekeik fejlődésével,
nevelésével kapcsolatban.
Nagy Tamara konduktor,
Németh-Koczmann
Alexandra pszichológus és
Pálla-Horváth Dóra logo-
pédus szomatopedagógus
kollégáimmal igyekeztünk
a felmerülő kérdésekre
válaszolni, akár a beszéd, a
mozgás, a lelki vagy az
értelmi fejlődéssel kapcso-
latban.
Kiemelt célunk, hogy
hasznos információkkal és

gyakorlati segítséggel lás-
suk el a szülőket.

Nagy örömünkre szolgál,
hogy Pannonhalmán az
idei évben is nagyon sok
szülő jelentkezett a baba-
torna foglalkozásokra,
amelyeket továbbra is
Nagy Tamara és Pálla-
Horváth Dóra kolléganő
vezet.
A tavalyi évhez hasonlóan
idén is a Pedagógiai Szak-
szolgálat biztosítja a hely-
színt a kéthetente megren-
dezésre kerülő foglako-
zásokhoz, közös programra
pedig várhatóan 2024.
március hónapban kerül
ismét sor.

Kozma Szabolcs
okleveles

gyógypedagógus-
logopédus,

GYMSVM PSZ
Pannonhalmi

Tagintézménye
tagintézmény-igazgató

2023.09.28-án szakmai előadást tartottunk
Takács-Budai Csilla gyógypedagógus kolléga-
nőmmel a Pannonhalmi Bencés Gimnáziumban
dolgozó pedagógusoknak, kollégáknak.
A szakmai továbbképzés célja az SNI-s
gyermekek fejlesztése és megsegítése, valamint
a tehetséges gyermekek azonosítása és a
tehetséggondozás volt. Megosztunk Önökkel
ennek kapcsán egy kis tudnivalót, összefoglalót.

A tehetséggondozás célja a kiemelkedő
képességű tanulók támogatása pedagógiai és
pszichológiai eszközökkel, továbbá, hogy a
tanulók képességei még jobban ki tudjanak
teljesedni.

Tehetséggondozást akkor érdemes igénybe
venni, ha a gyermek
- tehetség-tanácsadást igényel
- intézményválasztása, pályaválasztása ese-
dékes
- tehetsége mellett beilleszkedési, tanulási,
magatartási nehézségei vannak, felmerül a
sajátos nevelési igény szüksége
- a szakszolgálatnál személyiség- vagy
képességfejlesztő foglalkozás javasolt
- teljesítménye és motivációja a kiemelkedő
képességek mellett is hullámzó, tartósan alul-
vagy túlteljesít
- teljesítményszorongás,
teljesítménykényszer tapasztalható

Valamint, ha a szülők, pedagógusok
- tehetség-tanácsadást igényelnek
- nem rendelkeznek elegendő ismerettel a
tehetség felismeréséhez, támogatásához, vagy
beilleszkedésének, családban-, intézményben
integrált nevelésének, oktatásának és személyre



Elérhetőségeink:
Cím: 9090 Pannonhalma, Dózsa György utca 1.
Tel.: +36 20 405-5888 / +36 96 960-333 E-mail: pannonhalma@gymsm-pedszakszolg.edu.hu
Honlap: www.pedszakszolg-pannonhalma.hu
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szabott kezelésének, többirányú fejlesztésének,
esetleges terápiás szükségleteinek, felismeré-
séhez, továbbtanulásának kérdésében
- segítségre szorulnak a pedagógiai,
pszichológiai vizsgálati eredmények értelme-
zésében és közlésében, a beavatkozási javaslatok
elfogadtatásában és megvalósításában

Hogyan vehető igénybe a tehetséggondozás?
A részvétel önkéntes: a szülőnek, illetve a
gyermeknek nem kell mást tennie, mint
jelentkezni a tagintézményünknél.

Néhány gondolat a szakmai előadásunkról:

„A tehetség egy lehetőséget, potenciált, ígéretet
jelent arra, hogy valamelyik emberi tevékenységi
körben olyan kiemelkedő teljesítményt hozzon
létre, amely társadalmilag hasznos, és amely
megelégedettséggel, sikerélménnyel jár elérője
számára.” (CZEIZEL Endre: Sors és tehetség, Fitt
Image és Minerva Kiadó, Budapest, 1997.)

A tehetséges gyermekek jellemzői:

- Sokat tudnak a legkülönbözőbb dolgokról.
- Szókincsük gazdag, szokatlan kifeje-
zéseket használnak.
- Gyorsan megjegyzik a tényeket.
- Gyorsan felismerik az ok-okozati viszo-
nyokat.
- Gyorsan tudnak érvényes állításokat,
következtetéseket felállítani.
- Kritikusan, függetlenül gondolkodnak.
- Sokat foglalkoznak olyan fogalmakkal,
mint igazságos-igazságtalan, jó-rossz.
- Ha más véleményük van, akkor
provokálják a többieket, nem félnek a konflik-
tushelyzettől.
- Egyéniségek, individualisták.
- Nem fogadnak el tekintélyalapon véle-
ményt anélkül, hogy azt kritikusan át ne

gondolnák, elemeznék.
- Sokféle és sokszor szokatlan kérdéseket
tesznek fel, az azokra kapott válaszok alapján
újabb kérdéseket fogalmaznak meg.
- Egy probléma felmerülésekor sok ötletet
vagy megoldási lehetőséget sorolnak fel.
- Gyakran szokatlan, furcsa vagy meg-
lepően frappáns, okos válaszokat adnak.
- Véleményüket nem rejtik véka alá.
- Az őket érdeklő kérdésekkel elmélyülten
foglalkoznak, és nehezen viselik, ha megszakítják
őket egy feladat megoldása közben.
- A mechanikus feladatok untatják őket.
- Tökéletességre törekszenek.
- Önkritikusak, nem elégedettek munkájuk
gyorsaságával/eredményével.
- Szívesen dolgoznak önállóan.
- Magas célokat tűznek ki.

Felmerülhet a kérdés Önökben, hogy hogyan is
kapcsolódik ez az egész témakör az SNI-s tanulók
fejlesztéséhez? Itt jön be a „Kettős külön-
legesség” mint fogalom. Azoknál a gyermekeknél
ugyanis, akiknél néhány területen lemaradást
tapasztalunk a kortársaikhoz képest, nagyon sok
esetben más területen kiemelkedő teljesítményt
mérünk. Az elmúlt évek tapasztalatai azt
mutatják, hogy sokkal több a tehetséges tanuló,
mint gondolnánk. A feladatunk az, hogy ezt
minél több esetben felfedezzük. Sokszor
tapasztalom én is a mindennapok során, hogy
azoknál a gyermekeknél, akik jó intellektussal
rendelkeznek, azonban részképességbeli nehéz-
ségeik vannak (emiatt nem tudnak megfelelni az
iskolai követelményeknek) sokszor csak a
„gyenge oldaluk” nyilvánul meg, és az erősségeik
nem kapnak elég hangsúlyt. Fontos lenne a
differenciálás, a gyermekek egyéniségének,
egyediségének a figyelembevétele. Minél több
sikerélményhez jutnak a „kettős különlegességű”
tanulók, annál inkább nő az önbizalmuk, csökken
a szorongásuk, és kiegyensúlyozottabbá válnak a
mindennapjaik. Emiatt tartottuk fontosnak a
pedagógus kollégák továbbképzését, melyben
szerepet kaptak a differenciálási lehetőségek, a jó
gyakorlatok, a szakvéleményben előírt méltá-
nyosságok és mentességek gyakorlati megvaló-
síthatósága, az oktatás és értékelés folyamatának
megsegítése, valamint a leggyakoribb SNI
diagnózissal kapcsolatos tudnivalók és tippek a
kiegyensúlyozottabb iskolai élethez.

Forduljanak hozzánk bizalommal!

Németh-Koczmann Alexandra
pszichológus
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Szakmai nap oroszlányi kollégákkal

Szakmai nap keretében láttuk
vendégül az oroszlányi pedagó-
giai szakszolgálatban dolgozó
kollégáinkat Pannonhalmán.
Szabó György jegyző úr köszöntő
beszéde után folytattuk az előző
években elkezdett szakmai mun-
kát. Ismét mindenki elmélyed-
hetett a saját szakterületén, a
korai fejlesztéstől a tehetség-
gondozásig.
A szakmai program mellett
lehetőség nyílt a baráti beszél-
getésekre, és látogatást tettünk
az Apátságban is, ahol a
bazilikában Csertán Károly igaz-
gatóhelyettes barátom nagyon
érdekes információkat osztott
meg velünk. Azzal köszöntünk el
egymástól, hogy a lehetősé-
gekhez mérten, igyekszünk részt
venni egymás szakmai prog-
ramjain, és természetesen szeret-
nénk folytatni a már jól bevált
tapasztalatcserét is, amely 2007
óta tart.

Kozma Szabolcs
tagintézmény-vezető
GYMSVM Pedagógiai

Szakszolgálat
Pannonhalmi Tagintézménye

A Vajdasági Magyar Pedagógusok Egyesülete idén
ünnepelte 30 éves születésnapját.
Nagy megtiszteltetésnek tartottam, hogy meghívást
kaptam rá.
A meghívás nemcsak nekem, hanem a kollégáimnak
is szólt, hiszen több alkalommal is rendeztünk már
közös programot.
Legutóbb júniusban jártak nálunk a vajdasági
kollégák.
Az Újvidéki Színházban egésznapos gálaműsor
keretében ünnepelhettük közösen a kerek jubileumot.
Terveink szerint jövő nyáron kollégáimmal közösen
veszünk részt az Apáczai Nyári Akadémián Újvidéken.

Kozma Szabolcs
GYMSVM PSZ Pannonhalmi Tagintézménye

tagintézmény-igazgató

Jubileumi ünnepség Újvidéken
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Önbizalomnövelés

Mit tehetünk alacsony önértékelés esetén?

Az egészséges önbizalom kulcsfontosságú
tényezője a boldogságnak! A mindennapokban
azonban nagyon sok felnőtt és gyermek küzd
alacsony önértékeléssel, amely nagyon gyakran a
fejünkben zakatoló, önmagunkat negatív jel-
zőkkel ellátó, úgynevezett diszfunkcionális
meggyőződések következménye. Ilyen esetben
sokat segíthet, ha átgondoljuk, hogy mi magunk
hol és mikor tanultuk ezeket, honnan erednek
ezek a negatív berögződések? A legtöbb esetben
arra jutunk, hogy a „nyomok” a gyermekkorba
vezetnek vissza.

„Jaj, de ügyetlen vagy” >„Nem vagyok elég jó”,
„Nem lesz belőled semmi, ha nem tanulsz.”
>„Értéktelen vagyok”

Ebből arra a következtetésre juthatunk, hogy
mind szülőként, mind pedagógusként nagyon
nagy szerepünk van abban, hogy a gyermekeink
mit gondolnak magukról.

Hogyan növelhetjük az önbizalmat,mire
figyeljünk?

- Általános dicséret helyett igyekezzünk
speciális dicséreteket mondani.
- Fontos, hogy kiszámítható és biztonságos
környezet vegye körül a gyermeket.
- Az ismétlődő szokások, a napi rutinok, a
következetes szabályok nagyon sokat segítenek.
- Ismerjük meg gyermekünk erősségeit.
Ehhez mutatnék egy gyakorlatot, melyet
szülőként és pedagógusként is tudnak hasz-
nosítani:
Írják le egy papírra a gyermek 5 pozitív
tulajdonságát. Ha kész, olvassák fel. Ezt követően
írjanak újabb 5 pozitív tulajdonságot és olvassák
fel. Ezt követően harmadszor is írjanak 5 pozitív
tulajdonságot a gyermekről és olvassák fel. A
második és a harmadik kör rendszerint már
nehezebb szokott lenni, amikor ezt a szülőkkel
közösen készítjük, ugyanis ekkor már nem csak a
látható tulajdonságokat szoktuk összeszedni,
hanem sokkal konkrétabb pozitívumok kerülnek
felszínre.

Sokan meg is szoktak lepődni, hogy egy kis plusz
belefektetett energia eredményeképpen, mennyi
információ lát napvilágot, amelyekre addig nem
is gondoltak! A kapott listát hasznosítsák akkor,
amikor a gyermek önbizalmát erősítik.

Nézzünk még néhány jó tanácsot:

1. Engedd, hogy új helyzetekben is
kipróbáljamagát!
2. Ne akard mindentől megkímélni!
3. Mindig hallgasd meg figyelmesen!
4. Bátorítsd, hadd próbálkozzon! (nem baj,
ha elsőre nem sikerül neki – ne kezdd el
megoldani helyette)
5. Hibázás esetén ne róla beszélj, hanem
magáról a hibáról!

5+1 Ne hasonlítgasdmáshoz!

Németh-Koczmann Alexandra
pszichológus

JÓZSEF ATTILA :TÉL

Valami nagy-nagy tüzet kéne rakni,
Hogy melegednének az emberek.

Ráhányni mindent, ami antik, ócska,
Csorbát, töröttet s ami új, meg ép,

Gyermekjátékot, - ó, boldog fogócska! -
S rászórni szórva mindent, ami szép.

Dalolna forró láng az égig róla
S kezén fogná mindenki földiét.

Valami nagy-nagy tüzet kéne rakni,
Hisz zúzmarás a város, a berek...

Fagyos kamrák kilincsét fölszaggatni
És rakni, adjon sok-sok meleget.
Azt a tüzet, ó jaj, meg kéne rakni,
Hogy fölengednének az emberek!

1922. november 12.
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A Turizmus Világnapja alkal-
mából szeptember 27-én és az
azt követő néhány napban
országszerte rengeteg érdekes
programmal várták a látogatókat
a Tourinform irodák.

A jeles napokon többek között
egyéni sétaútvonalak bejárására,
vezetett túrákon való részvételre
és az esemény idejére megnyíló
különleges, „rejtett” helyszínek
megtekintésére is lehetősége
volt a kirándulóknak Magyar-
ország számos pontján.
A programok a Tourinform
irodák szervezésében valósultak
meg, jellemzően azok helyszí-
nétől indultak, és ott is értek
véget.

A pannonhalmi Tourinform iroda
vezetett erdei e-bike túrával
csatlakozott az akcióhoz. Az aktív
kikapcsolódás kedvelőinek szóló
kiváló program két alkalommal is
megrendezésre került, ezúton is
köszönjük az érdeklődőknek a
részvételt.

A túra útvonala csodás erdei
környezetben haladt, melynek
során több pannonhalmi és
környékbeli vonzerőt és turisz-
tikai attrakciót is megismer-
hettek a programra érkezők a
közel 20 km-es táv teljesítése
során.

Fleck Nikolett

A TURIZMUS VILÁGNAPJA
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A DIABÉTESZ VILÁGNAPJA

A diabétesz világnapjaminden
évben november 14-én van.

A cukorbetegség világnapja
nem ünnep, ezért nem is
ünnepeljük ezt a napot, hanem
az IDF szervezésében különféle
rendezvényeket tartanak világ-
szerte. A rendezvények célja,
hogy felhívja a figyelmet a 21.
század egyik legnagyobb nép-
egészségügyi problémájára, a
cukorbetegségre.

Az alábbi írás is figyelemfelkeltő.

Tények a gyümölcscukorról
(gyumolcscukor.hu weboldalról)

A szénhidrát az egyik leg-
fontosabb eleme az emberi
táplálkozásnak, hiszen mi az
ősidőkben először ezzel az
anyaggal találkoztunk: ott
voltak a gabonákban és a
gumókban, a mézben, a gyü-
mölcsökben és a zöldségekben
az olyan egyszerű cukrok, mint
a glükóz és a fruktóz. A fruktóz
(gyümölcscukor) édesebb, mint
a répacukor, íze szelídebb és
kevesebb kalóriát is tartalmaz. A
gyümölcscukor alacsony gliké-
miás indexű, nem okoz kiugróan
magas vagy alacsony vércukor-
értékeket. A nyilvánosság, a
sajtó, de sokszor még a tudósok
is összetévesztik a kristályos
cukrot amagas fruktóz tartalmú

sziruppal. Ez a két termék
azonban eléggé sok mindenben
eltér.
A fruktóz által egészen új
élelmiszeripari termékek és
italok kerülhettek az áruházak
polcaira, hiszen stabil szerke-
zetének köszönhetően nagyban
növeli az egyes élelmiszer el-
tarthatóságát, szavatosságát. rá-
adásul nem-kristályosodó tu-
lajdonságának köszönhetően
nedves és puha kekszeket,
fagyasztott gyümölcsleveket és
csökkentett energia tartalmú
ételeket is elő lehetett állítani,
ezek sokkal krémesebbek és
zamatosabbak lettek, mintha
szacharózzal készültek volna.

(A szacharóz közönséges fehér
cukor. Iparilag cukorrépából és
cukornádból nyerik ki.)

Mi is a baj a fruktózzal?
(medimpextrade.hu honlapról)

Az édes élet ára

Természetes ásványvíz helyett
ízesített üdítő. Egy fürt szőlő
helyett egy nagy pohár szőlőlé.
Mirelit pizza és készételek.
Vajon ér-e annyit az egész-
ségünk, hogy belegondoljunk,
miért is ilyen finomak és édesek
a kedvenc ételeink?
Ja, hogy kukoricasziruppal ké-
szülnek, ami nem mellesleg
csupa fruktóz? Vagy miért is

gondoljuk, hogy a méz jobb
nekünk, mint a répacukor?
Mitől is lenne egészségesebb,
amikor csupa gyümölcscukor?
Amikor azt mondjuk, hogy
bezzeg a régiek sokkal tovább
éltek, arra is kell gondoljunk,
hogy akkoriban bizony nem
került naponta az asztalra
csokoládé, kóla, sőt gyümölcs
sem. Azt ették, amit meg-
termeltek, akkor ették, amikor
az megérett. Együtt éltek a
természettel, a föld táplálta őket
az évkörnek megfelelően. Nem
függtek az édestől, a cukrostól,
sokkal inkább jutalom volt a
finom sütemény, mondhatni
ünnep. Testnek és léleknek. A

cukor fogyasztása
örömforrás, ám a
mai ember átesett
a ló túloldalára és
már nincs megál-
lás. Csak függés
van, életveszélyes
cukorfüggés, no
és elhízás, táplál-
kozási rendelle-
nességek, szív- és
érrendszeri pana-
szok, civilizációs
betegségek.

Megjegyzés:
A Global Health
egészségügyi
szaklapban meg-
jelent tanulmány
rögzíti, hogy az
egy főre jutó ku-
koricaszirup fel-
használása az
Egyesült Államok-
ban a legmaga-
sabb. Évente 25
kilogrammról be-
szélhetünk.
Meglepő módon a

második Magyarország, ahol 16
kilogramm fogy el egyetlen
esztendőben. Az ipar kínálta
élelmiszerek csábító vonzása
helyett tudatosan a termé-
szetes élelmiszerek felé kellene
fordulni, hogy elkerüljük a be-
tegségek kialakulását.

(dian)
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Laudetur Jesus Christus!
In aeternum, Amen!

A múltkori cikket a nyári terveiddel zártuk. Mi
valósult meg belőlük, és hogy sikerültek?
Mesélj nekünk erről!

Sikerült munkát vállalnom medenceőrként.
Nagyon sok tapasztalattal és élménnyel
gazdagodtam, jó érzés volt dolgozni. A
médiatábor jobb volt,mint eddig,minden nap mi
készítettük az élő napindítókat, és jókat
mulattunk este. Végül nyaralni is eljutottunk
Olaszországba, ahol a második tanult nyelvemet
gyakorolhattam.

A délutános elfoglaltságoknál nagy szerepet
töltenek be a szakkörök. Te mire jelentkeztél
idén, és mit tanácsolsz az ideérkező új
diákoknak a szakkörök kapcsán?

Az ember sokszor a bőség zavarába esik, ez nem
is baj a 7.,8.,9. évfolyamban. Viszont 10.-ben már
készülni kell, meg kell húzni a tanulást, és jól kell
kezelni az időt, s ebbe nem fér bele sok szakkör.
Azt tanácsolom a diákoknak, hogy első éveikben
nyugodtan vállaljanak sok-sok szakkört, viszont
később már le kell adni belőlük. Én idén barkács
szakkörre, töri műhelyre, földrajz szakköre és
pszchio szakköre jelentkeztem. A barkács
szakkört azért választottam, mert jó érzés alkotni
valamit, aminek fizikálisan is van eredménye. A
történelem nagyon érdekel engem, így az
értelemszerű volt, földrajzból pedig szeretnék
majd előrehozott érettségit letenni, így azon se
kellett sokat gondolkodnom. Viszont a pszchio
szakkörre idén lettem csak figyelmes, és úgy
gondoltam kipróbálom. A pszchiológia is érdekelt
mindig. Ezek mellett nekem is van hobbim: a
diákönkormányzat és az iskolaújság, ezeken belül
sok a szervezni való, az időm tetemes részét az
ezekkel való foglalkozás köti le. Sportolásra nem
jut sok idő sajnos, heti 2-3 alkalommal futni
szoktam a várkörön vagy az arborétumban.

Az idei tanév kezdetén egy nagy jelentőségű
találkozás volt az Apátságban, a görög pátri-
árka érkezett hozzánk.
Milyen benyomásod, élményed volt ezzel kap-
csolatban?

A hír először nem annyira nyűgözött le, majd a
hittanórás beszélgetésen felkeltette az érdek-
lődésemet, így én is vártam a találkozást. A vele
való beszélgetés egyetlen kifogásolható dolga a
tolmács volt, aki sokszor csak kereste a szavakat,
és nem tudta lefordítani a teljes mondatot. Ezen
kívül én a pátriárkát egy karizmatikus idős
embernek ismertem meg, aki akkora szeretettel
volt felénk, hogy mindenkinek személyesen
adott egy kis keresztet. Félreértés ne essék, az
idős alatt nem csak a korára, hanem az
élettapasztalatára gondoltam. Bölcs volt, aki a
bölcsességét nagyszülői szeretettel és gon-
doskodással osztotta meg velünk, és óva intett
minket a rossz dolgoktól.

Mondd el az olvasóknak, hogy az év eleji
rekollekciót hol töltöttük, egyáltalán mit jelent
az, hogy rekollekció?

Az év eleji rekollekció egy olyan kirándulás, ami
összekovácsolja a csapatot, és még hitéleti
témája is van. Az idei téma a zarándoklat volt, az
aszófői szállásunkról zarándokoltunk a Tihanyi
apátságba, ahol zarándok medált is kaptunk. A
csoportos programokon például egymás evan-
géliumértelmezését és látószögét ismerhettük
meg, relaxáltunk, és este a sötétben énekeltünk
egy közeli romtemplomban.

Van egy másik érdekes dolog is a gimiben, ez a
labora pro bono “mozgalom”. Ez mit jelent? Te
miben segíted a közösséget?

A labora pro bono elég nehezen indult. Mi először
ingyen munkának gondoltuk, amit azért eről-
tettek ránk, hogy másoknak kevesebb feladatuk
legyen. Aztán ez a rossz szájíz megszűnt,
rájöttünk, hogy így gördülékenyebben tudnak
alakulni a dolgok, és még a feladatot is élvezzük,
hiszen például dicséretet kapunk érte, vagy a
stúdium alól is kibújhatunk, mert a székeket
akkor kell pakolni.

A kárpátaljai testvériskolánk mellett a másik
társintézményünk a csíkszeredai Segítő Mária
Római Katolikus Gimnázium.
Milyen programlehetőségek voltak idén?

Idén lehetett diákokat fogadni. Erdélyi társaink
jöhettek hozzánk 2-3 napra, nekik a lakó-
helyünket és környékét lehetett megmutatni.
Utána iskolai szervezés keretében voltak győri
programok és közös sportolás is, majd a diákbál
volt az utolsó esemény, amin részt vettek. Volt
velük idő barátkozni és közös élményeket
gyűjteni.

Végül, az őszi szünet előtt volt még egy nagy buli:
leterítettük a batecot és felcsavartuk a
szőnyeget…
Az év egyik legnagyobb eseménye került
megszervezésre, a második legnagyobb buli a
farsang után, ez volt a diákbál. A szervezés már
nagyon korán elkezdődött, sokat számoltak a
szervezők, hogy kijöjjön a matek a jegyekkel, és
minden gördülékenyen menjen. Idén volt
tombola is, aminek a szervezésében részt vettem.
A hangulat a meghívott vendégekkel, a csík-
szeredaiakkal, a patrónásokkal és a
czuczorosokkal zseniális volt, a zenék jók voltak,
még egy pannonhalmi banda is fellépett. Akkora
buli volt, hogy még a felügyelő tanárok is
táncoltak.

A visszautazás után indult a Szent Márton-hét.
A pár nappal ezelőtt zárult idei eseményekről
inkább a következő cikkben számolunk be. Jó
lesz így?

Igen, tanár úr, az mindenképpen jó lenne, mert
alighogy visszaértünk, egyből indul a szer-
vezkedés, a téma is komoly, kezdjük a következő
cikket ezzel a programmal!

Kapovits István

SZIA, KRISTÓF! - 3. rész
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Karácsonyi jókívánságok Engenből
Kedves pannonhalmi Európa-Polgárok!

A hamarosan véget érő 2023-as esztendő sok jó találkozással ajándékozott meg bennünket:
a májusi testvérvárosi jubileum alkalmával, a történelmi hagyományokat felidéző tűzoltónapokon, Szent István ünnepén és Szent Márton napján,

a 800 éves bazilika ünnepén.

Régi barátságokat frissítettünk fel, és új bajtársi kapcsolatok születtek.
Bizakodóan tekintünk – Isten segítségével – egy békésebb, megértőbb és együttérzőbb jövő felé. A „nagy politika“ felelős vezetői számára jó példa

lehet a mi baráti kapcsolatunk, ahogyan harmonikus figyelemmel vagyunk egymás iránt, és megbecsüljük egymás értékeit.

Mindannyiuknak minden jót kívánunk a karácsonyi ünnepekre és az azt követő jövőre:
a város képviselő-testülete, a partnerkapcsolatért lelkesedő sok engeni polgár, az új polgármester, Frank Harsch és a hajdani polgármesterek,

Johannes Moser és Manfred Sailer nevében is.

Hálás és baráti üdvözlettel

az Önök díszpolgára és Engen partnerkapcsolat-felelőse

Ulrich Scheller

Herzliche Weihnachtswünsche aus Engen
Liebe Europa-Bürger in Pannonhalma!

Das bald vergangene Jahr 2023 hat uns viele gute Begegnungen geschenkt:
bei der schönen Partnerschaftsfeier im Mai, bei den historischen Feuerwehrtagen und am Martinstag mit der 800-Jahr-Feier der Basilika.

Alte Freundschaften wurden erneuert und neue kameradschaftliche Beziehungen entstanden.
Zuversichtlich blicken wir – mit Gottes Hilfe – auf eine friedlichere und verständnisvollere Zukunft. Mögen die Verantwortlichen in der „großen
Politik" unser gutes Miteinander als Beispiel nehmen, wie man mit- und aufeinander harmonisch Rücksicht nimmt und Wertschätzung pflegt.

Ihnen ALLEN herzlich guten Wünsche zur Christnacht und für alles Zukünftige.
Auch im Namen des Stadtrats, vieler für unsere Partnerschaften begeisterter Bürger, des neuen Bürgermeisters Frank Harsch und der ehemaligen

Bürgermeister Johannes Moser und Manfred Sailer

sende ich dankbare und freundliche Grüße

Ihr Pannonhalmer Ehrenbürger und Partnerschaftsbeauftragter

Ulrich Scheller








